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12noviny občanů
města Poličky a okolí
prosinec 2022, ročník 20 (94)

Vážení a milí spoluobčané, 
dovolte, abychom Vám popřáli klidné prožití vánočních svátků

v kruhu Vašich nejbližších. 
Do nového roku 2023 Vám přejeme pevné zdraví, 

mnoho štěstí, lásky a spokojenosti. 

Jaroslav Martinů, starosta 
Pavel Štefka, místostarosta 

I  přesto, že je město Polička majitelem 
rozsáhlé plochy lesů – 2 150 ha, je rok 
od roku těžší najít v městských lesích ten 
správný a nejkrásnější strom pro Palackého 
náměstí. Nabídky stromů, které již jsou pře-
rostlé a vadí v zahradách, přicházejí také od 
občanů. Některé roky má město až 15 stro-
mů k výběru. Vyhodnocení nabídek je velmi 
náročné a  přísné, aby strom byl opravdu 
vánoční a reprezentativní. V letošním roce 
zdobí naše náměstí krásný stříbrný smrk, 
který městu darovala pražská fi rma ze své-
ho pozemku v Poličce. 

Zdobení stromu proběhlo v  pondělí 
14. listopadu a doufáme, že strom přinese 
do našeho města tu pravou kouzelnou vá-
noční atmosféru. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města 

Vánoční strom 
roku 2022 Složitá soustava lešení, které zakrývalo 

vršek barokní radnice, bylo na začátku lis-
topadu odstraněno a věž se odkryla v celé 
své kráse! 

Byla tak zakončena první etapa rozsáhlé 
obnovy radnice, která má celkově etapy tři. 
Na věži tak byly opraveny architektonické 
prvky i  původní štuková výzdoba fasády. 
Samotná fasáda byla již značně porušena, 
probíhaly restaurátorské práce na jejím 
zpevnění a  zatmelení rozsáhlých trhlin. 
Poté získala věž nový kabát v  odstínech 
barev, které jsou na fasádě stavby radni-
ce. Celkově je radnice nyní krásně barevně 
sjednocena (původní nátěr věže byl ve svět-
lých barvách). 

Obnovy se dočkaly i věžní hodiny, jejichž 
zvuk odbíjení patří neodmyslitelně k  cha-
rakteristickým zvukům našeho města. Jsme 
zvyklí i na pohled na věž – „Kolik je hodin?“ 
Hodiny prošly kompletní obnovou, oprave-
ny byly ručičky, čísla, vyměněna byla skla 
ciferníku. 

Celkové náklady pro rok 2022 představují 
částku 4,7 mil. Kč a  městskému rozpočtu 
pomohla získaná dotace z  Programu re-
generace Ministerstva kultury ČR ve výši 
860 tis. Kč a 150 tis. Kč poskytl Pardubický 
kraj. Kromě obnovy věže proběhla v 1. eta-

pě i  důležitá sanace vlhkého obvodového 
zdiva v přízemí. 

V dalších letech radnici čeká obnova jižní 
a východní fasády (hlavní vstup), třetí eta-
pu zakončí práce na severní a západní stra-
ně fasády. Kromě jiného dojde i  k  restau-
rování malovaného městského znaku na 
východním průčelí budovy. Práce by měly 
být dokončeny do 30. listopadu 2024. Do 
té doby nás tedy na náměstí čeká radnice 
zahalená vždy z odpovídající části lešením 
a čilý stavební ruch. 

Barokní skvost Palackého náměstí si zá-
sadní opravu zaslouží a přidá se tak k dal-
ším opraveným barokním památkám, kte-
rými jsou morový sloup a  sochy na obou 
kašnách. Předpokládaná celková výše ná-
kladů všech tří etap je 16,5 mil. Kč. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města 

Radniční věž v plné kráse
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z ustavujícího zasedání
Zastupitelstva města 
20. října 2022

RM schvaluje způsob řešení komunikací 
a  zpevněných ploch v  „I. etapě lok. JIH I. 
v Poličce“ – viz II. etapa lok. Mánesova. 

RM schvaluje uzavření smlouvy o  pod-

Usnesení
přijatá na 21. schůzi 
Rady města 7. listopadu

mínkách napojení, o  spolupráci a  sou-
činnosti při realizaci plynárenského za-
řízení a  o  smlouvě budoucí nájemní č. 
1000019677/2022/4000247393 – ply-
novod v  „I. etapě infrastruktury lok. Jih 
I v Poličce“, se společností GasNet, s. r. o., 
Ústí nad Labem. 

RM schvaluje dodatek č. 1 ke smlouvě 
o dílo na zpracování projektové dokumen-
tace na „I. etapu infrastruktury lok. JIH I. 
v  Poličce“ se společností BETA-PROJEKT, 
s. r. o., Svitavy. 

RM schvaluje výplatu zálohy na roční 
odměnu za rok 2022 ředitelům příspěvko-
vých organizací p. Petru Cuperovi, řediteli 
Tylova domu; Mgr. Pavle Juklové, ředitelce 
Městského muzea a galerie Polička; p. Mi-
loši Dempírovi, DiS., řediteli Hradu Svojanov 
a Mgr. Janu Juklovi, řediteli Městské knihov-
ny Polička. 

RM schvaluje uzavření pojistné smlouvy – 
sdružené pojištění vozidla č. 8175736228, 
s  Generali Českou pojišťovnou, a. s., Pra-
ha 1, s platností ode dne 26. 11. 2022. 

RM schvaluje jako zhotovitele zakázky 
„Výměna podlahové krytiny v  sále č. 204 
v budově radnice, Palackého nám. 2, Polič-
ka“ fi rmu Design Alfa, s. r. o. 

RM jmenuje komisi pro otevírání obálek 
s  nabídkami a  hodnotící komisi pro akci 
„Stavební úpravy zázemí u  obřadní síně 
v radnici“ ve složení dle důvodové zprávy. 

a/ RM schvaluje záměr zpracování Ro-
čenky města Poličky za rok 2022 a  Kon-
taktníku dle důvodové zprávy. Zpracováním 
pověřuje Ing. Naděždu Šauerovou. 

b/ RM schvaluje objednání grafi ckého 
zpracování, tisku a roznosu Ročenky 2022 
a Kontaktníku u fi rmy TISKÁRNA POLIČKA, 
Brno. 

a/ RM zřizuje jako své iniciativní a porad-
ní orgány tyto komise: 

- bytová 
- dítě a volný čas 
- dopravní a bezpečnostní 
- kulturní 
- pro občanské záležitosti 
- pro prevenci kriminality 
- pro zahraničí a cestovní ruch 
- sportovní 
- stavební a životního prostředí 
- zdravotně-sociální 
b/ RM vyzývá volební strany, které kandi-

dovaly ve volbách do zastupitelstva města 
k  předložení návrhů na personální složení 
komisí v počtu maximálně 2 členů navrže-
ných za jednu volební stranu v termínu do 
30. 11. na sekretariát starosty. 

RM schvaluje uzavření dodatku č. 2 ke 
smlouvě o  dílo na realizaci akce „Rekon-
strukce ul. Eimova a Nádražní v Poličce“ se 
společností PP-GROUP.cz, s. r. o., Proseč. 

a/ RM schvaluje navržené umístění nové 
ulice v lokalitě mezi ulicemi Tyršova a He-
gerova v Poličce. 

b/ RM navrhuje pro novou ulici tento ná-
zev – U Trati. 

Usnesení
přijatá na 20. schůzi 
Rady města 24. října

RM pověřuje členy ZM, Ing  Josefa Ba-
láše, Ph.D. a  Ing. et Ing. Štěpána Vlčka, 
přijímáním projevu vůle snoubenců, že 
spolu vstupují do manželství a  provádě-
ním sňatečných obřadů s  účinností od 
25. 10. 2022. 

RM schvaluje v  souladu s  čl. IX, odst. 
2 Směrnice Rady města Poličky o  zadá-
vání veřejných zakázek malého rozsahu, 
zadání zakázek pro realizaci akce „Radni-
ce – úprava interiéru 2. NP“, v uzavřených 
výzvách. 

RM jmenuje komisi pro otevírání obálek 
s nabídkami a hodnotící komisi pro akce 
„Radnice – úprava interiéru 2. NP“. 

RM schvaluje uzavření pojistné smlouvy 
č. 5223376317 o pojištění majetku s Ge-
nerali Českou pojišťovnou, a. s., se sídlem 
Praha, s platností od 1. 11. 2022.

ZM schvaluje návrh, aby kandidáti na 
starostu, místostarostu a členy rady před 
vlastním hlasováním o  volbě do těchto 
funkcí představili své vize pro nadcházející 
čtyřleté volební období. 

ZM volí za členy návrhové komise 
Ing. et Ing. Štěpána Vlčka, RNDr. Jakuba 
Skalníka a Mgr. Davida Šafáře. 

ZM pověřuje provedením zápisu ze 
zasedání Mgr. Jana Matouše, ověřením 
Mgr. Elišku Hrubou a pana Jiřího Trávníčka. 

ZM stanoví počet členů rady města na 
7 osob. 

ZM stanoví, že funkce starosty a mís-
tostarosty budou vykonávány jako funkce 
uvolněné. 

ZM volí do funkce starosty pana Jaro-
slava Martinů. 

ZM volí do funkce místostarosty pana 
Pavla Štefku. 

ZM volí do rady města tyto další členy: 
- Ing. Josefa Baláše, Ph.D. 
- Ing. Romana Kysilko 
- MUDr. Martina Plška 
- MUDr. Jiřího Tomana 
- pana Radima Totuška 
a/ ZM zřizuje v  souladu s  ust. § 84 

odst. 2 písm. l) zákona č. 128/2000 Sb., 
o obcích, v platném znění 

- kontrolní výbor Zastupitelstva města 
Poličky 

- fi nanční výbor Zastupitelstva města 
Poličky 

- výbor pro výchovu a  vzdělávání Za-
stupitelstva města Poličky 

b/ ZM stanoví počet členů každého vý-
boru na 9 členů včetně předsedy výboru. 

ZM volí Ing. et Ing. Štěpána Vlčka před-
sedou kontrolního výboru Zastupitelstva 
města Poličky. 

ZM volí Ing. Josefa Baláše, Ph.D. před-
sedou fi nančního výboru Zastupitelstva 
města Poličky. 

ZM volí Mgr. Davida Šafáře předsedou 
výboru pro výchovu a vzdělávání Zastupi-
telstva města Poličky. 

ZM vyzývá politické strany, které kandi-
dovaly do zastupitelstva města, k předlo-
žení návrhů na personální složení výborů 
v termínu do 18. 11. 2022 na sekretariát 
starosty. 

a/ ZM stanoví odměny za výkon jednot-
livých funkcí neuvolněných členů zastupi-
telstva takto: 

- člen rady 8 687 Kč 
- předseda výboru 4 343 Kč 
- předseda komise rady 4 343 Kč 
- člen zastupitelstva 

 bez dalších funkcí  2 171 Kč 

b/ ZM stanoví, že při souběhu výko-
nu dvou či více funkcí se odměna neu-
volněnému členovi zastupitelstva obce 
poskytne jako součet nejvýše tří odměn 
stanovených pro jednotlivé jím zastávané 
funkce upravené v  § 74 odst. 3 zákona 
o obcích. 

c/ ZM stanoví, že odměny za výkon 
funkce neuvolněného člena zastupitel-
stva se budou poskytovat ode dne přijetí 
tohoto usnesení. V  případě nastoupení 
náhradníka na uvolněný mandát bude od-
měna náležet ode dne složení slibu. V pří-
padě personální změny v obsazení jednot-
livých funkcí, tj. v případě nového zvolení 
do funkce bude odměna náležet ode dne 
zvolení do této funkce. 

d/ ZM stanoví odměny za výkon před-
sedy osadního výboru a předsedy komisí 
rady, kteří nejsou zvolenými zastupiteli 
takto: 

- předseda osadního výboru 4 343 Kč 
- předseda komise rady 4 343 Kč 
e/ ZM stanoví, že odměny za výkon 

funkce předsedy osadního výboru a před-
sedy komise rady, kteří nejsou zvolenými 
zastupiteli, budou poskytovány ode dne 
zvolení do funkce předsedy osadního vý-
boru nebo předsedy komise rady.
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Od poloviny roku 2003 spravuje, provo-
zuje a  opravuje veřejné osvětlení (VO) na 
území města a  městských částí Lezník, 
Střítež a  Modřec společnost Osvětlení 
a energetické systémy a.s. (dříve CITELUM 
a.s.).  

Upozorňujeme občany na možnost na-
hlásit veškeré zjištěné poruchy a požadav-

Bezplatná linka pro hlášení
poruch na veřejném osvětlení

ky na údržbu a opravy VO telefonicky přímo 
na dispečink správce VO na bezplatné lince: 
800 101 109 nebo na e-mail: ondrejj@o-es.
cz. Pro přesnou lokalizaci poruchy je nejlé-
pe sdělit číslo světelného bodu uvedené na 
štítku sloupu VO a stručně poruchu popsat.

Ing. Marta Mastná v. r.
vedoucí OÚPRaŽP

Máte zvýšené výdaje na zálohy, vyúčto-
vání za elektrickou energii a plyn? Využijte 
pomoci státu a požádejte si o příspěvek na 
bydlení. Nevíte si rady, jak si o příspěvek za-
žádat nebo se bojíte složité administrativy? 

Využijte pomoci a  kontaktujte sociální 
pracovnice OSVZ MěÚ, které Vám pomo-
hou s podáním žádosti.

Tel. kontakty: 461 723 842, 846, 848; 
733 710 450; 733 713 627; 734 152 221. 

OSVZ MěÚ Polička

Informace
z OSVZ

Normovaná, tzv. výpočtová teplota v  obýva-
ných místnostech je vyhláškou č. 194/2007 Sb. 
stanovena na 20 °C. Tím se ale v praxi nemusíme 
řídit – každá místnost a účel, pro který ji obvykle 
využíváme, vyžaduje trochu jiné nastavení ter-
mostatu. 

Používejte pro určování teploty v bytě teplo-
měr, pocitová teplota je individuální a  nemusí 
odpovídat skutečné teplotě. Nastavte si na ter-
mostatické hlavici takový stupeň, který bude 
odpovídat požadované teplotě v  bytě. Sníže-
ním teploty o  1 °C  ušetříte 5 až 10 % nákla-
dů na vytápění. Místo 22 °C  snižte teplotu na 
21 °C a hned spoříte. 
 Stupeň na Orientační teplota
 termostatické hlavici v místnosti
 1 14 až 16 °C 
 2 16 až 20 °C 
 3 20 až 23 °C 
 4 23 až 25 °C 
 5 26 až 29 °C

Doporučená úsporná opatření
pro teplo a teplou vodu

Za radiátor můžete nalepit hliníkovou fólii, která 
bude odrážet teplo vyzářené zadní stranou ra-
diátoru zpátky do místnosti, místo aby ho zby-
tečně pohlcovaly zdi. Pozor také na dlouhé zá-
clony nebo závěsy, které zbytečně brání prou-
dění tepla. Nesušte prádlo na topení. Abyste 
ušetřili, rozhodně také zvažte, zda je rozmístě-
ní nábytku v  pokoji ideální. Pro kvalitní vyhřátí 
místnosti není nutné jen horké topení, ale také 
správná cirkulace vzduchu v místnosti. Pokud je 
před radiátorem nábytek, jeho účinnost klesá. 
Není pravda, že v  době nepřítomnosti je zby-
tečné byt vytápět. Poté co místnost vychladne, 
musí radiátor vynaložit daleko více energie, aby 
se místnosti opět vytopily. Zavírejte dveře v jed-
notlivých místnostech. 

Pokud máte v  bytě rekuperační jednotku, 
v zimních měsících ji využívejte. Maximální účin-
nost rekuperační jednotky je 94 %. Pokud vět-
ráte oknem, tak byste měli větrat, když vstane-
te, ale také v závislosti na vlhkosti v místnosti. 

Větrání by mělo být samozřejmostí po vaření či 
v  koupelně po sprchování. Větrání by mělo být 
krátké, intenzivní maximálně 10 minut, aby se 
vyměnil vzduch a nestačily prochladnout stěny. 
Ideálně 3–4 krát denně. Před větráním stáhněte 
termostatickou hlavici na nulu, aby vlivem stu-
deného vzduchu netopily radiátory naplno. Po 
vyvětrání opět nastavte hlavici na původní hod-
notu. 

Teplota teplé vody je v rozmezí teplot 45 °C až 
60 °C. Z hlediska přemnožení bakterií Legionelly 
není možné dodávat TUV o nižší teplotě. 

Pokud to tedy situace nutně nevyžaduje, mís-
to koupele se sprchujte. Koupelí ve vaně můžete 
spotřebovat až 5x více vody než při sprchování. 
Před sprchováním nečekejte dlouho na teplou 
vodu, nemusíte odpouštět kvanta studené vody. 
Nastavte ventilem na nejteplejší vodu, tím pá-
dem se bude odpouštět pouze voda v potrubí na 
teplou vodu a požadovanou teplotu vody nasta-
víte mnohem rychleji. Používejte termostatické 
baterie, ty automaticky pouští jako první teplou 
vodu, teprve po dosažení nastavené teploty při-
míchávají studenou. 

Zdroj: web – tespolicka.cz (bytová správa) 

Již potřetí v tomto roce se sešla komise 
pro energetickou koncepci, jejíž hlavní ná-
plní je zmírnění dopadu současné energe-
tické krize v našem městě. V komisi pracují 
odborníci na energie, tedy ti, co znají dobře 
trh s energiemi a jeho dodavatele, odbor-
níci na alternativní zdroje energií, zejména 
na využití fotovoltaiky, členy jsou zástupci 
vedení města, zastupitelů i fi rmy T.E.S. 

Komise již vytipovala některé objekty, 
které jsou ve vlastnictví našeho města a je-
jichž střechy by byly vhodné pro umístě-
ní solárních panelů. V příštím roce by tak 
mohly být realizovány projekty solárních 
panelů na střeše ZŠ Na Lukách, DPS Penzi-
on Polička, na kotelně Svépomoc a dalších. 
Základní otázkou před samotnou realizací 
je návratnost investic, záleží také na vy-
psaných dotačních výzvách, které by město 
pro plánované projekty mohlo využít. Pro-
blematiku spojenou se změnou klimatu řeší 

Komise pro 
energetickou 
koncepci

i  „Adaptační strategie na změnu klimatu 
pro město Polička“, kterou pro Poličku zpra-
covala společnost EKOTOXA, s. r. o. 

Zároveň město Polička i v letošním roce 
pokračovalo ve výměně svítidel veřejného 
osvětlení. V rámci IV. etapy jsme vyměnili 
221 ks stávajících svítidel za nová LED sví-
tidla, a to v částech Lezník, Modřec, Stří-
tež, park, centrální hřbitov. Předpokládaná 
cena realizace je ve výši 3,6 mil. Kč; před-
pokládaná výše dotace 550 tis. Kč.

V  tomto čísle Jitřenky Vám přinášíme 
doporučovaná úsporná opatření pro tep-
lo a  teplou vodu. V  dalších číslech našeho 
měsíčníku bychom v  radách a  informacích, 
které poskytnou fundovaní odborníci, rádi 
pokračovali. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města 
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Od září tohoto roku probíhala plánovaná roz-
sáhlá oprava části silnice II/362 vedoucí z Polič-
ky, konkrétně od křižovatky na Jedlovou u gym-
názia až po křižovatku Korouhevská v  Jedlové. 
Opravu realizoval, a i další navazující úsek bude 
realizovat, Pardubický kraj. Uvedená část silnice 
by měla být v době vydání tohoto čísla Jitřenky 
již v provozu. 

Nově opravená silnice získala kvalitní asfal-
tový povrch o šířce 7,5 m, došlo k obnově svis-
lého a vodorovného dopravního značení, k do-
plnění dopravního zařízení, k  obnově příkopů 
a  zajištění správného odvodnění komunikace. 

Modernizace silnice Jedlová
Rekonstrukce zahrnovala i  další práce nutné 
pro zajištění kvalitnější a bezpečnější dopravy 
v tomto úseku. 

Děkujeme tímto řidičům i  chodcům, že re-
spektovali omezení, která výše zmíněná rekon-
strukce přinesla, odměnou tak bude bezpeč-
nější a kvalitní silnice, která patří k důležitým 
tepnám našeho města. 

Oprava silnice na Jedlovou se tak přiřadila 
k  rekonstruovaným vozovkám, jejichž moder-
nizaci Pardubický kraj realizoval v minulých le-
tech. Připomeňme si tak důležité opravy silnic 
směr Střítež, Korouhev či Kamenec. Věříme, 

Oprava chodníků  ul. Wolkerova 
Od září do konce listopadu tohoto roku pro-

běhla oprava části chodníků na ul. Wolkerova. 
Náklady z městského rozpočtu jsou ve výši 2,9 

mil. Kč, dodavatelem stavby je společnost Ditera, 
s. r. o. Litomyšl. Stará betonová dlažba je nahra-
zena novou betonovou zámkovou dlažbou. 

Komunikace U Královské aleje v novém 
V týdnu 10. – 14. října 2022 proběhla oprava 

komunikace U Královské aleje, která tak získala 
nový povrch z asfaltobetonu. Stavbu realizovala 
fi rma Swietelsky stavební, s. r. o. v hodnotě více 
než 900 tisíc korun. 

Ulice Nádražní a Eimova 
Stavební ruch stále probíhá na ulici Nádraží 

a  od listopadu též na ulici Eimova. V  ulici Ná-
dražní je dokončen nový povrch silnice a  také 
chodník na straně plaveckého bazénu, dále je 
dokončena výměna kanalizace a  nové veřejné 
osvětlení. V  současné době probíhají práce na 
realizaci parkovacího pruhu a chodníku na straně 
u úřadu práce. Předpokládá se, že ulice Nádražní 
bude dokončena s koncem tohoto roku. 

Chodci a  řidiči se musí smířit s  omezením 
a stavbou na ulici Eimova v úseku od pošty po 
křižovatku s ulicí Nádražní (po čp. 50). Zde byly 
zahájeny stavební práce výměny vodovodu. 

Práce budou v zimním období přerušeny a po-
kračovat budou na jaře. Kromě stavebních úprav 
komunikací a chodníků bude i v ul. Eimova sou-
běžně realizována oprava stávající kanalizace 
(bezvýkopovou technologií) a výměna veřejného 
osvětlení. Předpokládané výdaje, které jdou z roz-
počtu města Poličky, jsou ve výši více než 35 mil. 
Kč. Svazek obcí Vodovody Poličsko provede výmě-
nu vodovodu v ulici Eimova v hodnotě 3 mil. Kč. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města

Co je nového na našich ulicích?

že modernizace dalších důležitých dopravních 
tepen v našem regionu budou pokračovat i na-
dále. 

Naděžda Šauerová, tisková mluvčí města 

Wolkerova U Královské aleje

Nádražní

DEJTE

Hledáme pa áky

T AR 3  000 K

20 000 K

po–pá (5:30–14:00)

www.drevozavod-pr ra

+420 603 967 972
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Být v opozici je, zdá se, docela složitá situace. Po-
kud si totiž řeknete, že na posledním předvolebním 
zastupitelstvu nebudete vznášet nová témata, že si 
přejete tuto důstojnou chvíli dopřát současným zastu-
pitelům, tak se dozvídáte, „že jste se na nic nezmohli“. 
Když naopak vynášíte na světlo strategické otázky 
nebo nesouhlasíte s  některými rozhodnutími zastu-
pitelstva, jste něco jako obtížní kritici. Taková je ale 
politická soutěž. 

V opozici je nás sedm, čtyři za Otvírání Poličky a tři 
za Pro Poličku, tvoříme třetinu zastupitelstva. Je to vý-
znamný podíl, není to však většina. Náš záměr vytvo-
řit širší koalici demokratických stran akceptován nebyl. 
Výsledky letošních poličských komunálních voleb ho-
voří o  tom, že významná část občanů Poličky uzná-
vá a souzní s myšlenkami a projekty Otvírání Poličky 
a Pro Poličku. Obě uskupení sdílí hodnoty a programo-
vá témata, jsou pro seriózní, profesionální styl dialogu. 

Přijměte prosím tento článek, jako zprávu o prvním 
povolebním zastupitelstvu města Poličky z  pohledu 
opozičních zastupitelů. Ti, kdož chtějí a  vládnou so-
ciálními sítěmi, mohou zhlédnout video s hodnocením 
výsledků jednání zastupitelstva na facebookovém pro-
fi lu Otvírání Poličky a  Pro Poličku či na instagramu. 
Pro všechny občany přinášíme nyní něco jako tištěný 
přepis tohoto videoposelství. Takže, je po prvním za-
stupitelstvu, jaké máme pocity? 

Nesmírně si vážíme toho, že jsme se stali zastupite-
li. Jednání proběhlo ve znamení dvoutřetinové většiny 
ODS, ANO a  KDU-ČSL. Atmosféra klidná, kultivova-
ná. Věděli jsme, jak budou hlasovat, oznámili nám to. 
První povolební zastupitelstvo obsahuje důležitou 
chvilku, a  to volbu předsedů výborů kontrolního, fi -
nančního a výboru pro výchovu a vzdělávání. Jedná se 
o  iniciativní a  kontrolní orgány zastupitelstva. Proto 
jsme do těchto orgánů nominovali na funkce předsedů 
naše členy. Myslíme si totiž, že je systémově dobré, 
když výborům předsedá někdo z opozice. Uspěli jsme 
ve výboru kontrolním, kde současná „vládní koalice“ 

Zápisník ze zastupitelstva
Poličky 20. 10. 2022

nenominovala na předsedu svého kandidáta. Kontrolní 
mechanizmy dvou ze tří výborů tímto obsadila ODS, 
ANO a KDU/ČSL. Věříme, že budou též iniciativní, ne-
boť tuto úlohu jim stanovuje sám zákon. 

Uvědomujeme si, že budeme vystupovat z  kom-
fortní zóny, a bude to náročné. Pozorně jsme načítali 
atmosféru jednání ustavujícího zastupitelstva. Vše 
proběhlo dle očekávání, kdo má většinu hlasů, je jas-
né. Většinové koalici by slušeno, aby více projednávala 
a vedla dialog o své práci a plánech se všemi zastupi-
teli, a to včas a předem. Na prvním zasedání nového 
zastupitelstva jsme dosáhli toho, že jednotliví kandi-
dáti na členy rady města a předsedy výborů přednesli 
svou představu o naplňování role orgánu, do kterého 
kandidují. Bohužel, představování většiny nominova-
ných kandidátů neobsahovalo dlouhodobé vize a pře-
sah vůči čtyřletému volebnímu období. Tvůrčí opozi-
ce je i důsledná opozice, i v přístupu k profesionalitě 
práce zastupitelstva. Nechceme totiž v  komunikaci 
s veřejností pokulhávat. Proto po každém zastupitel-
stvu zveřejníme naše video, které k občanům rychle 
a efektivně doručí řešená témata a výsledky jednání. 

Není na co čekat. Chystá se rozpočet na rok 2023. 
Budeme navrhovat a  předkládat a  prosazovat nové 
podněty, navzdory poměru hlasů 7/14. Na příští zastu-
pitelstva připravíme nové návrhy témat k řešení. Zamě-
říme se na energetiku a její koncepci; díky naší iniciativě 
se v minulém volebním období hnuly ledy. Máme zájem 
na kvalitní komunikační strategii města a využití Libo-
háje. Nezapomeneme na tzv. měkké aktivity, například 
vzdělávání, rekvalifi kace, sociální služby atd. Důležitá je 
pro nás otázka pravidel jednacího řádu zastupitelstva, 
jeho vstřícnost a přívětivý čas konání zastupitelstva pro 
občany. Věříme, že tvůrčí opozice bude slyšena. Uvidí-
me, zda naše návrhy budou též vyslyšeny. 

Poklidný adventní čas a radostné Vánoce přejí 
Světlana Češková, Martin Klepárník, Jakub Skalník, 

Eva Skalníková, Jiří Trávníček, Štěpán Vlček, Jan 
Matouš 

Ve středu 2. listopadu jsem navštívil kostel sv. Mi-
chaela v Poličce. Byla památka zesnulých. Oslovilo mě 
kázaní pana faráře, v němž se farníků ptal, kdo chce 
mít pohřeb z  tohoto hřbitovního kostela. Stál jsem 
vzadu, viděl dopředu, neviděl jsem k oltáři a na kůr. 
Bylo mi smutno z toho, že tak málo lidí zvedlo ruku. 
Hned mě napadlo, proč jsem ji nezvedl také. Kostel 
archanděla Michaela považuji za ten hezčí a  mnoho 
zemřelých jsem z  něj jako ministrant doprovodil na 
věčnost. Mám hrob skutečně pár metrů od svatostán-
ku tohoto kostela, a přesto jsem ruku nedokázal zved-
nout. Ve farním kostele sv. Jakuba jsem prožil křesťan-
sky nejhezčí svátost křtu, eucharistii, biřmování a asi 
bych rád i  pohřeb, byť to už mi bude vlastně jedno. 
Vždy jsem jako ministrant miloval průvody, ale na dru-
hou stranu přemisťovat moji těžkou rakev… 

Mám nekrolog již čtyři roky napsaný, a z kostela sv. 
Jakuba, nicméně byl psaný v době současného věku. 
Kdyby mi bylo 40, tak bych chtěl, aby moji blízcí zvolili 
farní kostel, kde bych očekával, že někdo přijde a kos-
tel se z části zaplní. Vzpomínám na dobu covidu, kde 
na zádušní mši u svatého Jakuba bylo 12 lidí a kostel 
mi připadal prázdný. To na hřbitově by byl někdo v ka-
ždé třetí lavici a kostel by působil skoro plný. Kdyby 
mi bylo 70, dovedu si představit model kostela arch-
anděla Michalela. 

Ať už mám pohřeb kdekoliv, důležité je, zda budu 
vzkříšen k životu jako nehodný služebník. 

V závěru mše svaté pan farář v dobrém zmínil, že 
závidí těm, kdo budou mít pohřeb z  tohoto krásné-
ho kostela. Kostel krásný je, ale pro nás patrioty je to 
jenom kostel fi liální. Také mě napadlo, že pohřeb blíz-
kého bych rozhodl jednoznačně ve hřbitovním kostele, 
ale svůj, to bych se zdráhal. Snad mi to patron tohoto 
kostela odpustí. 

M. Zezula

Zamyšlení

Je čtvrtek 23. 12. 2021 a je to den jako každý jiný na 
záchranné službě. Výzvy nám chodí jedna za druhou 
od rána, na základně se všichni jen míjíme, sotva stih-
neme vypít kafe nebo si skočit na záchod. V 11:04:04 
hodin dostáváme výzvu, která se z počátku tváří jako 
každá jiná: bolesti na hrudi u muže, 55 let, v Poličce, 
covid pozitivní. 

Jsme vyslány 2 posádky, jedna záchranářská z Polič-
ky a druhá lékařská ze Svitav; rychle se oblékáme do 
ochranných obleků a do 2 minut vyrážíme na místo 
zásahu. První je na místě posádka z Poličky, která pa-
cienta poměří, zajistí mu žílu, dá kyslík a natočí ekg. 
Naše lékařská posádka dorazí na místo o 10 minut 
později. Podle příznaků a ekg křivky máme podezření 
na infarkt. Ekg záznam odesíláme ze sanitky přímo do 
Pardubic, kde po konzultaci s kardiologem potvrzují 
naši diagnózu a domlouvám se, že pacienta přivezeme 
přímo na kardiologii do Pardubic, kde mu zprůchodní 
tepnu na srdci. Pacient má obrovskou výhodu, protože 

Vánoční zázrak
se jedná o nekuřáka, ve skvělé fyzické kondici a zavolal 
155 hned po vzniku bolestí na hrudi. U těchto pacientů 
je nejdůležitější čas, dopravit je co nejdříve na místo, 
kde zprůchodní tepny, aby nedocházelo k většímu po-
škození srdečního svalu. Každou minutu, kdy je srdíčko 
bez kyslíku, umírají miliony buněk. 

Pacientovi jsme podali potřebné léky a vyrážíme na 
cestu. Kousek za Poličkou se poklidná jízda mění na 
boj o pacientův život. Dochází k náhlé zástavě srdce, 
jsme nuceni zastavit a začít s oživováním. Na pomoc s 
transportem pacienta si voláme leteckou záchrannou 
službu, která je ale bohužel v tu chvíli nedostupná. 
Máme před sebou zhruba 50 minut jízdy do Pardu-
bic, nasazujme pacientovi přístroj Lucas, který bude 
po dobu cesty do Pardubic masírovat srdíčko za nás. 
Po cestě podáváme velké množství léků, kontroluje-
me životní funkce, pacient je připojen na umělou plicní 
ventilaci a všichni doufáme, že boj se smrtí vyhrajeme. 

Cesta nebyla jednoduchá, protože provoz byl hus-

tý a bezohlednost některých řidičů je neuvěřitelná. 
Pacienta jsme předali za pokračující resuscitace na 
kardiologii, kde kardiologové zprůchodnili tepnu a pří-
stroj Lucas se mohl po neuvěřitelných 80 minutách 
vypnout. Pacient sváděl měsíc další boj na oddělení 
ARO v Pardubické nemocnici a poté měsíc na následné 
intenzivní péči v Kutné hoře. Po dvou měsících se vrátil 
domů a troufnu si říct, že bez následků. Je to zázrak! 

Ráda bych tímto článkem apelovala na všechny ob-
čany, aby se starali o své zdraví a chodili na preventivní 
prohlídky. Určitě každý z nás může pro své zdraví udě-
lat něco víc a kdy jindy začít než s příchodem Nového 
roku. Na nás, zdravotnickou záchrannou službu, se 
můžete spolehnout, že vám vždy pomůžeme a udělá-
me pro vás vše, co je v našich silách, ale pokud se jed-
ná o člověka nemocného, tak péče je vždy náročnější. 
Víme, že provoz je v dnešní době hustý, zvláště před 
svátky, ale pokud vidíte nebo slyšíte houkat sanitku, 
udělejte jí prostor k projetí a naznačte blinkrem, že o ní 
víte. My vám za to budeme vděční a pokud je pacient 
v sanitce při vědomí, tak i on vám v duchu poděkuje. 
Nezapomeňte, že kdokoliv z nás se může vyskytnout 
na místě pana Mirka. 

Krásné vánoční svátky a hodně zdraví do nového 
roku přeje 

MUDr. Alena Dvořáková,
ZZS Pardubického kraje
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Žijeme v době aplikační. Aplikace všeho 
druhu nás provázejí na každém kroku, léta-
jí kolem nás, kráčejí v našich stopách, krčí 
se v temných zákoutích, jsou prostě všude 
a není před nimi úniku. 

Módní trendy nejsou cizí ani poličské Aka-
demii 21. Proto jsme se 28. října letošního 
roku rozhodli aplikovat naše znalosti. Uspo-
řádali jsme výlet do Vraclavi, místa kde se 
psaly české dějiny. Kdysi dávno zde čeští 
vládci nechali založit a postupně vybudovat 
hradiště, které chránilo zemskou stezku na 
Moravu a kdysi dávno tu v knížecím dvorci, 
na lavičce u  kamen, skončil mocenský sen 
předáka rodu Vršovců. Vršovec Mutina přijal 
svoji prohru stoicky, jeho přítel Neuša se rea-
listicky pokusil o útěk, pohříchu v nevhodně 
barevné suknici, kníže Svatopluk tady sehrál 
svoji roli oklamaného vládce s prchlivou dů-
stojností sobě vlastní a Vacek od mlýna, muž 
zodpovědný za jedno tragické říjnové dopo-
ledne v r. 1108, mohl být spokojen. 

Poličská Akademie 21
Po stopách „velkých“ dějin 

A tohle všechno jsme si na Vraclavi připo-
mněli a užili. Krok za krokem jsme „apliko-
vali“ příběh z pera učeného pražského dě-
kana Kosmy... A výsledek? Báječně strávený 
nebývale slunečný a teplý říjnový den, cti-
hodné a ctihodní výletníci, měnící se podle 
potřeby v postavy vraclavského historické-
ho dramatu. 

Nevýhodou naší historické aplikace byla 
snad jen atmosféra výletu, měla totiž dost 
daleko k pochmurnosti vraclavského hradi-
ště dob minulých. Inu, žádná aplikace není 
dokonalá, zvláště pak ta, která přibližuje 
a  usnadňuje poznání minulosti. Ačkoli je 
nutné poznamenat, že naše „apka“ ve Vra-
clavi se obešla beze ztrát a  jiných újem, 
domů jsme se vrátili v pořádku a všichni. 

Což nás vede k  tomu, abychom laskavé 
čtenáře pozvali na příští historickou aplika-
ci, tentokrát se jede k zemské bráně u Hru-
tova. 

I. Fridrichová-Sýkorová

Krásný podzimní den zažili posluchači 
Poličské univerzity třetího věku na tradič-
ním výletě. Tentokrát jsme zavítali do Koz-
lova na prohlídku chaloupky M. Švabinského 
a  odpolední část byla věnována prohlídce 
města Litomyšl s  poutavým vyprávěním 
pana Mgr. Glosera. 

Pro seniory v DPS Penzion jsme připravili 
dvě kavárničky. První setkání bylo na téma 
První republiky. Společenská místnost se 
změnila v kavárnu se stylovou dekorací. Na 
stolech nechyběly nápojové lístky, na stě-
nách obrazy a reklamní plakátky. Z gramo-
fonu na kliku zněla hudba. Senioři si mohli 
mimo jiné objednat Alžírskou kávu a domá-
cí dortíček. Návštěvníci si atmosféru uží-
vali v  dobových kostýmech a  nálada byla 
výborná. Druhá kavárnička byla věnována 
literatuře. Četli jsme K. Čapka – Dášeňka 
čili život štěněte. 

S  žáky Speciální školy jsme se setkali 
na akci s  názvem „Když podzim maluje“. 

Z činnosti DPS Penzion
Společně jsme vytvořili obraz podzimního 
stromu, který je nyní vystaven v hale DPS 
Penzion. Při druhém setkání s názvem „Ko-
rálkování“ si žáci a senioři společně vyrobili 
náramky nejen pro sebe, ale také pro ma-
minky, sourozence, kamarádky, i  pro paní 
učitelky. 

V  keramické dílně jsme vyráběli kachle 
s  různou tématikou a  šikovné ručičky za-
čaly plést ponožky. Jeden od druhého se 
učíme různé způsoby pletení, přemýšlíme 
o  vhodných barvách, a  také jestli je lepší 
plést na dvou nebo na čtyřech jehlicích. 
Přiznám se, že tuto dovednost neumím, 
a tak jsem moc ráda, že mě to ženy v DPS 
Penzion naučí. Snad budu dobrá žákyně. 
Nezapomněli jsme ani na trénování paměti 
a zpíváni. Zpívalo se při Narozeninovém se-
tkání a také při Svatomartinském posezení, 
kde nechybělo víno, rohlíčky, husy, tanec, 
a hlavně veselá nálada. 

V. Pevná

1. 12. Adventní grilování – od 14 hod. v jídelně 
DPS Penzion. Zájemci se nahlásí na recepci DPS 
Penzion do středy 30. listopadu. Na občerstvení 
vybíráme 45 Kč (chleba, uzenina, hořčice, svařák). 

2. 12. S vůní jehličí – zdobení stromečku a zpí-
vání koled s pěveckým souborem Poupata od 14 
hod. v jídelně DPS Penzion Polička. 

7. 12. Mikulášská zábava – s kulturním progra-
mem nás navštíví děti z MŠ Luční. Nebude chybět 
hudba k poslechu i tanci. Vstupenky si můžete za-
koupit na recepci DPS „Penzion“. Vstupné 80 Kč, 
občerstvení zajištěno. Začínáme ve 14 hod. v jídel-
ně DPS Penzion. 

8. 12. Provoněné Vánoce – zdobení perníčků 
se žáky Speciální školy od 10 hod. ve společenské 
místnosti. 

14. 12. Vánoční kavárnička – od 14:00 hod. 
v jídelně. 

15. 12. Narozeninové zpívání – od 14:00 hod. 
v jídelně. 

17. 12. Adventní koncert – srdečně zveme na 
koncert sboru Poličská schola. Začátek od 14 hod. 
v jídelně .

19. 12. Vánoční ladění – relaxační hodinka od 
14 hod. ve společenské místnosti 

28. 12. Silvestrovská zábava – přijďte se spo-
lečně rozloučit s rokem 2022. Tombola, hudba, ob-
čerstvení zajištěno. Vstupenky si můžete zakoupit 
na recepci DPS Penzion. Cena vstupenky je 110 Kč. 

V. Pevná

Pozvánka 
DPS Penzion

Prosinec – December je tady s pořekadlem: 
„Svatá Lucie ukazuje svou moc, neb nám dává 
nejdelší noc“. Den pak začne konečně v závě-
ru měsíce přibývat na 8 hodin a 10 minut. 

Program mají senioři zimní: 
6. prosince tentokrát až v  11:00 hod. se 

sejde naposled v tomto roce výbor opět v res-
tauraci U Mrštíků a od 12:00 hod. zde bude 
společná schůzka výboru, vlaštovek a komisí. 

8. prosince ve 14:00 hod přijďte senioři 
(i vy ostatní) do DPS Penzion na přednášku 

Aby nebyl nikdo sám
BESIP (obecná bezpečnost, fi nanční apod.) 

15. prosince v 9:00 z Vrchlického vyrazí-
me na vánoční inspiraci na hrad Svojanov – 
zajišťuje Fialová, Červená. 

20. prosince od 14:00 hod proběhne v re-
stauraci U  Mrštíků setkání letošních jubi-
lantů s příslušnými vlaštovkami a zástupci 
výboru. 

Přeji všem seniorům i  ostatním klidné 
Vánoce a hurá do dalšího roku. 

Za SČR Polička Petr Lajžner 

Veronika Švandová, 724 519 180
Pavel Just, 605 465 579
Antonín Pavelka, 603 719 805
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Schola Gregoriana Pragensis pro Sestry v akci 
Nevšedním hudebním zážitkem byl koncert 

souboru Schola Gregoriana Pragensis v  čele 
s uměleckým vedoucím Davidem Ebenem. Svými 
hlasy zcela zaplnili kostel sv. Jakuba. Jsme rádi, že 
si koncert užili i naši zdravotníci přímo z prvních 
řad. Chvíli jsme je museli přemlouvat, ale nako-
nec nás v úvodu přišli pozdravit ověnčeni svými 
zdravotnickými brašnami a  pomůckami, přesně 
tak, jak jezdí do domovů svých pacientů. Koncert 
jsme totiž letos věnovali právě našim zdravotní-
kům. 

Děkujeme také všem fi remním partnerům. 
Celá částka, kterou přispěli, putuje do naší veřej-
né sbírky Sestry v akci. Ta nám pomáhá podporo-
vat právě charitní zdravotnické služby. Fotografi e 
a poděkování najdete také na našem webu. 

Chceš být KING? 
Čerstvý vzduch, křupání sněhu pod nohama 

a královskou korunu k tomu. Sníh zaručit nedo-

Zprávy z Charity
kážeme, ale to ostatní ano (včetně malého pře-
kvapení). Tak pojďte s  námi zaklepat na dobro 
v  lidech a staňte se králem v  lednové Tříkrálo-
vé sbírce. Tříkrálová sbírka včetně slavnostního 
průvodu proběhne v  Poličce a  okolních obcích. 
V Poličce zahájíme Tříkrálovou sbírku v  sobotu 
7. ledna 2023. Srdečně vás zveme ke koledování 
a děkujeme za pomoc. Máte-li předběžný zájem 
si v sobotu 7. ledna 2023 nasadit na hlavu ko-
runku a vydat se s kamarády po stopách dobra 
v nás, dejte nám prosím vědět do našeho Dobro-
volnického centra: dobrovolnicke.centrum@pol.
hk.caritas.cz, +420 737 501 941. 

Vánoční pozdrav od ředitelky Evy Skalníkové 
Vážení občané města Poličky, držíte v  rukou 

poslední číslo Jitřenky letošního roku a  listujete 
jím, abyste nalezli nejrůznější ohlédnutí za uplynu-
lými měsíci, ale i přání k nadcházejícím svátkům, 
či pohledy do budoucna. Tohle všechno a  ještě 
mnohem víc bych ráda donesla z naší Charity až 
do Vašich domovů. Letos nám naše životy ovliv-
nila koronavirová epidemie, válka na Ukrajině, ale 
i  nejrůznější starosti, které přináší každý docela 
obyčejný den. V nelehké situaci si člověk uvědo-
muje, jak důležité je nebýt sám a  jak důležité je 
být sdílný a  podávat i  přijímat pomocnou ruku. 
Proto jsme tu, abychom pomohli najít správnou 
cestu, ošetřili či opečovali vaše blízké, podpořili 
i  doprovodili v  nelehkých chvílích. Oblastní cha-
rita Polička má své pevné místo uprostřed vás již 
dlouhých 30 let. Znáte nás, víte, kde sídlíme, s čím 

TERAPEUT

OTEVŘENÉ PRACOVNÍ POZICE

Ludmila Mlejnková
ludmila.mlejnkova@pol.hk.caritas.cz

policka.charita.cz
+420 730 572 345

do 8. prosince 2022

do Poradny pro pozůstalé

PRACOVNÍK 
V SOCIÁLNÍCH SLUŽBÁCH

Osobní asistence 
Charitní pečovatelská služba

Milí čtenáři, 
lidé vyššího věku nebo lidé trpící nemocí, 

která v budoucnu může omezit jejich duševní 
schopnosti, se často trápí myšlenkami na to, 
kdo a  jak bude za ně rozhodovat, zda bude 
respektovat jejich potřeby, přání, uspořádání 
jejich majetku apod. Taková nejistota může 
významně negativně ovlivnit jejich život, u ně-
kterých osob zhoršovat zdravotní stav. Nový 
občanský zákoník umožňuje člověku zařídit své 
věci do budoucna, pro případ, že by se u něj 
projevila taková porucha (např. demence), kte-
rá by mu znemožnila právně jednat nebo by 
snížila jeho schopnost chápání a úsudku. 

Ztrácí/ztratil váš blízký kvůli duševní poru-
še schopnost samostatně právně jednat? 

Trpí-li váš blízký duševní poruchou, která ohrožu-
je jeho schopnost se rozhodovat, neznamená to, že 
je třeba vždy navrhovat omezení svéprávnosti, ale 
je možné, že k určitému rozhodování (např. uzavře-
ní smlouvy) potřebuje podporu nebo pomoc druhé 
osoby, aby chránil svá práva a své zájmy. Podle zá-
važnosti potíží zákon stanoví různé formy podpory 
a ochrany člověka, který trpí následky duševní po-
ruchy. Existují tyto možnosti: 

1. Nápomoc při rozhodování – spočívá v po-
moci dalšího člověka – podpůrce, který doprovází 

Sociální okénko DPS Penzion 
– Ztrácí váš blízký schopnost se rozhodovat 
a právně jednat nebo se ztráty obává?

podporovaného při právních jednáních, pomáhá 
mu radou, obstarává mu potřebné informace, 
pomáhá mu v  komunikaci s  úřady, vysvětluje 
následky určitých rozhodnutí (např. uzavření 
nájemní smlouvy, skončení nájmu bytu, vyřízení 
žádostí o příspěvek na péči, založení účtu v ban-
ce, uzavření smlouvy o poskytování služby, atd.). 
Smlouvu o přijetí nápomoci uzavírá člověk, kte-
rý potřebuje pomoc, se svým podporovatelem.
Smlouvu schvaluje soud. 

2. Zastoupení členem domácnosti – ne-
ní-li váš blízký schopen kvůli duševní poruše 
samostatně se rozhodovat a  právně jednat, 
můžete mu nabídnout, že ho budete zastu-
povat v  obvyklých záležitostech, např. při 
placení sdruženého inkasa, pojistného, daní, 
poplatků, přijímání výtěžku z majetku (např. 
nájemné), při jednání o přiznání sociální dáv-
ky, příspěvku na péči apod. Váš blízký musí 
s  vaším zastoupením souhlasit, nebránit se 
mu. Zastupování podléhá schválení soudu.
Zastupovat svého blízkého může potomek, 
předek, sourozenec, manžel, partner nebo 
osoba, která se zastoupeným žila před vzni-
kem zastoupení ve společné domácnosti ales-
poň tři roky. Zástupců může být stanoveno 
více. K  podání návrhu není třeba odborných 

znalostí, návrh na zastoupení můžete podat 
ústně do protokolu u soudu. 

3. Omezení svéprávnosti – Svéprávnost 
člověka lze pouze omezit, nelze člověka své-
právnosti zbavit. O  omezení svéprávnos-
ti rozhoduje soud, pokud pro ochranu práv 
a  zájmů lidí nestačí výše uvedená opatření. 
Učiní tak po předchozím zjištění názoru člově-
ka, jehož svéprávnost má být omezena. Soud 
také jmenuje jeho opatrovníka. Omezení se 
týká např. hospodaření s fi nančními prostřed-
ky nad stanovenou výši, převzetí závazků, 
jejichž důsledky není člověk schopen posou-
dit a  mohly by mu způsobit újmu, uzavírání 
smluv, které by pro něj byly nevýhodné, atd. 
Rozhodnutí o  omezení svéprávnosti nezba-
vuje člověka (tzv. opatrovance) práva samo-
statně právně jednat v běžných záležitostech 
každodenního života. Omezení svéprávnosti 
se vždy vydává na dobu určitou, nejdéle na 
tři roky. Je-li zjevné, že se stav opatrovance 
v této době nezlepší, může soud svéprávnost 
omezit na dobu delší, nejdéle však na pět let. 
I po uplynutí této doby lze na žádost platnost 
omezení prodloužit. 

Informační list k tématu ztráty schopnosti 
rozhodování a právního jednání projektu In-
stitutu sociální práce ŽÍT DOMA je k nahléd-
nutí na naší webové stránce www.dpspolicka.
cz v záložce Pečovatelská služba. 

Mgr. Erika Šimková, sociální pracovnice 
DPS Penzion Polička 

můžeme pomoci. Vy pomáháte ale i nám. Charitní 
dobrovolnické centrum rozdává laskavost a nabízí 
pomocnou ruku, aby bylo na světě líp. 

Dovolte mi, abych vám závěrem za celý velký 
kolektiv „chariťáků“ popřála pokojem naplněné 
vánoční chvíle, pevné zdraví, naději a lásku. 

Eva Skalníková, ředitelka Oblastní charity 
Polička 

Oblastní charita Polička 
policka.charita.cz 
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Jak hodnotíte výsledky letošních voleb 
a nové zastupitelstvo? 

Letošní kampaň byla slušná a houževna-
tá. Za celou dobu, co naše politická strana 
v Poličce kandiduje, jsme nikdy nikoho neu-
razili, a též ani jeden volební plakát nestrhli. 
Mám za to, že jedna z  mnoha věcí, která 
má vliv na náš opakovaný úspěch, je heslo 
„Společně s Vámi za Poličku ještě krásněj-
ší“. Když se v devadesátých letech rozpadlo 
Občanské fórum, tak jsem hledal stranu, 
která by mi byla blízká. Blízká mi byla Ob-
čanská demokratická strana. Ve svém živo-
tě vždy svůj potenciál využívám ke spojová-
ní, ne k rozdělování lidí. V parlamentu jsem 
si užil falešného politikaření. Ale v Poličce, 
ať jsem mezi sportovci, rybáři apod., tak 
se sice můžeme pohádat, ale vždy si rych-
le musíme podat ruku a snažit se společně 
věci posunout dále. 

Nově zvolené zastupitelstvo považuji za 
vyvážené. Každý zastupitel má své opráv-
něné místo. Zasedání prvního zastupitel-
stva mělo velmi slušnou úroveň a za to chci 
poděkovat všem zastupitelům. 

Začínáte svoje páté volební období v po-
zici starosty Poličky. Mnoho lidí se domní-
valo, že už nebudete chtít kandidovat. Co 
Vás nakonec přimělo k rozhodnutí, že jste 
do toho znovu šel? 

Pro mě bylo zásadní, zda budu i nadále 
cítit podporu lidí, kteří kandidují za naši po-
litickou stranu i dalších občanů.

 Velmi jsem si vážil, že i většina mých ko-
legů měla zájem opětovně kandidovat. Tato 
podpora byla pro mě klíčová, bez ní a bez 
podpory mnoha občanů našeho města 
bych nemohl kandidovat. Z reakcí lidí jsem 
cítil, že ještě mohu být v Poličce užitečný. 
Ve svém životě jsem celkem kandidoval 4x 
do parlamentu, 4x do kraje a 8x do Zastu-
pitelstva města Poličky. Měl jsem čest vést 
sedmkrát naši kandidátku pod jménem 
ODS do voleb. Těší mě to a  také zavazu-
je. Cítím velkou odpovědnost, abych lidi 
nezklamal. Nejen abych nezklamal občany 
našeho města, ale i své kolegy. Je to věčná 
výzva – každý den, každou hodinu, celých 
28 let. 

Co znamená ona odpovědnost, abyste 
lidi nezklamal? Jaké budou Vaše nové cíle? 

Pro mě je důležité, abych mohl jít po uli-
ci, zdravit lidi a abych měl pocit, že občané 
mají důvěru k městu. Za zásadní považuji 
maximálně pro město využít veškerý po-
tenciál, který doba nabízí. Poslední roky ne-
byly pro obce a města ČR fi nančně špatné. 
Pamatuji dobu před 20 lety, kdy za mnou 
chodili úředníci z našeho fi nančního odboru 

Jaroslav Martinů: Každý obč
a navrhovali úvěr, že mnohdy nezbylo ani na 
výplaty. V současné době jsou na tom měs-
ta a  obce dobře, je vidět, že „černý Petr“ 
v  podobě obrovských defi citů rozpočtů 
zůstal státu. Je velmi důležité nepromarnit 
tyto relativně dobré časy a snažit se o roz-
voj a obnovu Poličky, především peníze in-
vestovat do projektů, které budou sloužit 
i generacím našich dětí. 

Jaké jsou vaše konkrétní cíle na příští 
čtyři roky? 

Hlavním cílem je udržet lidi v Poličce. Ži-
jeme ve složité době, dětí se nerodí tolik, 
kolik bychom chtěli, a to především na ma-
lých městech naší velikosti. Mladí lidé od-
cházejí na vysoké školy a mnozí z nich se 
nevracejí, protože svůj talent a  potenciál 
uplatní ve větších městech. Vždycky, když 
mám tu čest být na gymnáziu ve sváteční 
chvíli předávání vysvědčení úspěšným ma-
turantům, tak je vždy prosím a  vyzývám, 
aby nezapomněli na Poličku – aby ji měli ve 
svém srdíčku, a část se jich po absolvová-
ní vysokých škol do rodného města vrátila. 
Velmi důležité jsou i možnosti dostupného 
bydlení. Musíme využít všech možností pro 
výstavbu dalších bytů, např. připravovat 
pozemky pro rodinné domy, nastartovat 
výstavbu bytových domů, a to i za pomoci 
developerů, abychom měli co nejvíc bytů, 
aby tu byl skutečný trh s byty, aby mohla 
klesat cena nájmů. Další prioritou musí být 
i práce a pracovní příležitosti. Žijeme v ne-
lehké době, vždy jsem si vážil, že v našem 
městě byla a je menší nezaměstnanost než 
v Litomyšli a v dalších okolních městech. 

Takže Vaším cílem je udržet lidi v Polič-
ce, aktivity pro lidi, pracovní příležitosti… 

Ano a  zajistit, aby různorodé aktivity 
byly co nejvíce dostupné. V  Poličce jsme 
měli vždy mnoho lidí, kteří se angažovali na 
úkor svého volného času a  dali vzniknout 
mnohým užitečným projektům. Za důleži-
té považuji, aby naše město mělo duši, aby 
lidi pro naše město rádi a obětavě pracovali 
a angažovali se. Musíme podporovat všech-
ny aktivity. Je to i o uznání, mnohdy stačí 
s lidmi chvíli pohovořit, poděkovat jim a oni 
cítí, že jejich práce není zbytečná a má z ní 
široké okolí prospěch. 

Máte v  hlavě projekt nebo přání, který 
byste tu rád realizoval nebo ho dokončil, 
než to položíte? 

Chtěl bych zastavit úbytek lidí a nastar-
tovat hodně bytových projektů. 

A  máte konkrétní vizi, nápad, jak toho 
dosáhnout? 

Nabízí se mnoho možností, např. využít 
potenciálu areálu bývalého dětského do-

mova. Dále aktivně oslovit hlavní zaměst-
navatele našeho města a vést jednání o vý-
stavbě nových fi remních bytů. Tato jednání 
vedeme již delší dobu a věřím, že přinesou 
své ovoce a dojde i k výstavbě fi remních by-
tových domů. Velkým problémem je úbytek 
dětí. V Poličce se za první pololetí narodilo 
30 dětí, to je pouhých 5 dětí měsíčně. Mám 
za to, že bez rozšíření nabídky pracovních 
pozic i pro absolventy vysokých škol a do-
stupného bydlení pro mladé lidi a  rodiny 
v této záležitosti nemůžeme zdárně uspět. 

Co pro to můžete udělat jako město? 
Musíme podporovat naše školy včetně 

středních škol. Podporovat pestrost kultur-
ního, společenského a  sportovního života 
v našem městě a využít všech příležitostí 
a opakovaně zdůrazňovat, že stojíme o ka-
ždého člověka. Za velmi důležité považuji 
i  sport a  posilování fyzické zdatnosti naší 
mládeže. Já jsem dříve také sportoval, sport 
je ale pro vývoj charakteru mladých lidí 
nenahraditelný. Velkou naší rodičovskou 
zodpovědností je, abychom naše děti pev-
ně vedli a v době dospívání je nabíjeli lás-
kou a byli jim vzorem. Jen tak budou naše 
dospělé děti schopny dávat lásku druhým 
a především svým dětem. To je z pozice nás 
dospělých absolutně nenahraditelná zod-
povědnost, kterou za nás nemohou udělat 
školy ani jiné instituce. To je apel, abychom 
si jako rodiče byli vědomi své nekonečné 
odpovědnosti za naše děti. 

Sám říkáte, že nás čekají horší časy. 
Mnoho lidí trápí ceny energií. Bude město 
podporovat fotovoltaiku v Poličce? 

Prožíváme nelehké časy – infl ace, růst 
cen a  především šílené zdražení energií. 
To vše má zdrcující dopad na naše rodiny. 
Jsem rád, že jsme iniciovali odbornou pra-
covní skupinu za účelem využití veškerého 
potenciálu našeho města k  posílení úspor 
spotřeby energií. Skupina se schází jednou 
za měsíc a je v ní několik znamenitých od-
borníků. Cílem je popsat veškeré možnosti 
našeho města a  pokud možno rychle na-
startovat realizaci dostupných úsporných 
opatření. V tuto chvíli to považuji, vedle by-
dlení, za největší prioritu. Musíme posilovat 
i osvětu našich občanů. Éra ruských energií 
je u konce, plyn bude, ale musíme se ptát 
za kolik. Nárůst cen je obrovský a pocítí to 
především miliony našich rodin včetně fi -
rem a též i státního rozpočtu. 

Takže město bude využívat fotovoltaiku 
i pro městské budovy? 

Určitě. Ten potenciál tam je. Náš cíl je po-
psat, dokumentovat a nastartovat všechny 
možnosti, které se nabízí. 

Čekáte v souvislosti s ekonomickou krizí 
a válkou to, že ubyde peněz pro město? 

V  Poličce si pamatuji daleko skromnější 
a horší časy. V posledních letech z daňové-

Jaroslav Martinů je jedním z nejdéle sloužících starostů v ČR. Do vedení města Polič-
ky se dostal už v roce 2002. Důvěru voličů získal i letos a zahajuje tak svoje páté volební 
období, byť jak sám říká, už defi nitivně poslední. 
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ho koláče sdílených daní na města teče více 
peněz. Ale na druhé straně je vše výrazně 
dražší a za mnohé platíme daleko více, než 
dříve. 

Co vám dělá starost? 
Velkou starost mi dělá krajina. Kvůli glo-

bálnímu oteplování a  úbytku vody vidíme 
velké dopady, rozpad smrkových lesů, vy-
sychání studní, úbytek vodnatosti našich 
toků apod. Citelné dopady pociťujeme i my 
v Poličce, letošní těžba v našich lesích do-
sáhne 70 tis. m3, což je pětinásobně více, 
než v časech před kůrovcových. Při tomto 
tempu by za 15 let bylo po našich měst-
ských lesích. Já osobně jsem před 15 lety 
nevěřil na globální oteplování, dnes se 
z toho probouzím a nedivím se, že v mnoha 
sousedních státech je mnoho lidí znepoko-
jeno, když vidí vysychání řek, tání ledovců 
a usychání lesů, a ptají se, co se děje a zda 
ještě mohou zakládat své rodiny. Mám za 
to, že současný stav již nikoho nemůže ne-
chat netečným. 

Proto jako město necháváte vypracová-
vat adaptační strategie na změnu klimatu 
s fi rmou Ekotoxa. Máte už nějaké závěry? 

Málokdo ví, že ČR má nejvyšší procento 
zorané zemědělské půdy. 71 %, to nemá 
nikdo v  Evropě. Jsou mnohé vědecké po-
znatky, že nejrychleji vysychá zoraná půda. 
Travní porost naopak drží vláhu podstatně 
déle. Průměrné srážky v  České republice 
jsou pouhých 680 mm vody za rok s  ten-
dencí v posledních letech mírného propadu. 
Z důvodu, že se teplota za posledních 50 let 
zvedla o 2 stupně a dramaticky narůstá vý-
par, bychom potřebovali naopak, aby pršelo 
více, nejméně 120 % dlouhodobého ročního 
průměru. Na tomto poli je nutné více zapo-
jit vědu a  poznatky urychleně zavádět do 
praxe. S potěšením poslední dobou sledu-
ji, že hodně vědců upouští od názoru, že 
nás zachrání jen další výsadba lesů. Uhlík 
se musí vhodnými zemědělskými postupy 
ukládat mj. i do půdy. Naše babičky by řek-
ly, že vše musí být v boží rovnováze a mají 
pravdu – v přírodní rovnováze. Už dávno se 
zjistilo, že monokulturní 80leté smrkové po-
rosty vyžadují 700 mm vody za rok, u nás 
jsou velká území, kde naprší pouze 500 mm 
vody. Může se ještě někdo divit, že dochází 
k rozpadu lesů? 

A co můžete dělat jako vy, jako město? 
Naše možnosti jsou velmi omezené, nic-

méně je naší velkou povinností i to málo, co 
se nám nabízí, zodpovědně využít. Jedním 
z cílů našeho snažení musí být rozumné za-
držování vody v  krajině, zde vždy musíme 
dbát, aby i nějaká voda odtekla do potůč-
ků a toků včetně přehradních nádrží. Co se 
týče výstavby bytových a rodinných domů 
jsem přesvědčený, že je i  nadále správ-
né umožnit lidem naplnit si svůj životní 

sen a  postavit si svůj dům se zahrádkou, 
na které dochází k přirozenému vsakování 
dešťovky do země. Za daleko větší  „zločin“ 
považuji, že se na desítkách procentech 
naší zemědělské půdy produkují komodity 
pro výrobu energie. Celoživotně zastávám 
názor, že vzácná zemědělská půda by měla 
sloužit pouze pro produkci potravin pro lidi 
a hospodářská zvířata. 

Jaká by měla být role města na lokální 
úrovni? 

Rozmanité a  zodpovědné konání, které 
zohledňuje nejen požadavky lidí a  fi rem, 
ale též citlivě řeší dopady na naši krajinu. 
Podporovat celkovou osvětu, především 
výchovou našich dětí k uvědomění si zod-
povědnosti každého jednoho z nás za stav 
přírody. Osobně jsem též velmi rád a cítím 
jistou hrdost, že i  náš rybářský spolek za 
posledních 25 let na Poličsku vybudoval do-
slova holýma rukama mnoho rybníků, které 
zadržují několik set tisíc kubíků vody a zá-
roveň slouží i  pro rekreační využití všech 
občanů včetně dětí. Mám nespočet poznat-
ků, kdy děti u našich rybníků poznávají pří-
rodní zákonitosti a tím posilují svůj vztah ke 
krajině a přírodě. 

Vstupujete do posledního volebního ob-
dobí. Je něco, co byste chtěl vzkázat obča-
nům města? 

Zcela obyčejné věci. Na každém jednom 
z nás i nadále bude záležet, jaké naše měs-
to bude a  jak se v něm bude žít. Osobně 
se považuji za nepatrnou součást naše-
ho města. Budoucnost našeho města se 
bude odvíjet od práce a aktivity našich lidí, 
o ochotě pro naše město pracovat, o odva-
ze fi rem v  našem městě investovat a  tím 
přispívat k celkovému ekonomickému posí-
lení. Město má být jako rozkvetlá louka, kdy 
každé kvítí symbolizuje různorodou aktivitu 
a práci člověka. Musíme se snažit o pest-
rost, o zohlednění různorodosti lidských po-
vah a především vysílat silný signál, aby lidé 
z našeho města neodcházeli a naopak zde 
prožili svůj život a  realizovali svůj životní 
potenciál. Polička je krásné místo k životu 
a má mnoho výhod. 

Hlavní vzkaz a  prosba je, abychom ne-
marnili čas hašteřením. Je v  pořádku mít 
jiné názory, je to i hnací motor společnosti. 
Za důležité považuji nepromarnit čas faleš-
nými hádkami, ale rozumnou a slušnou dis-
kusi využít k dalšímu rozvoji města.

Takže udržet vše tak, jak je nyní, budete 
považovat za úspěch? 

Všichni si uvědomujeme, že současný 
dobrý fi nanční stav města Poličky nemusí 
trvat na věky. V  našem městě provozuje-
me mnoho užitečných věcí (sportoviště, 
kulturní objekty apod.). Musíme si být stále 
vědomi, že pro udržení těchto věcí i do dal-
ších let budeme muset celkově posílit naši 

hospodárnost a  využít všech dostupných 
možností k úsporám. 

Nesmíme propadnout mámení, že na 
všechno máme. Nemůžeme si dovolit leh-
kovážně zadlužit město, nemůžeme tušit, 
co přinese budoucí vývoj, a  to především 
i  s  ohledem na celkovou situaci v  Evropě 
včetně nešťastných událostí na Ukrajině. 
V těžkých dobách by měli všichni držet po-
hromadě. 

Markéta Kutilová 

Jaroslav Martinů 
V letech 2010–2013 

a 2017–2021 byl poslancem 
Poslanecké sněmovny PČR. 

V letech 2004–2008 
a 2012–2018 byl zastupitelem 

Pardubického kraje 

V letech 2002–2006 byl 
místostarostou 
města Poličky 

Od roku 2006 je starostou 
města Poličky 

Je hospodářem
 v Rybářském sdružení 

Vysočina v Poličce
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S.D. GARDEN
Realizace a údržba zahrad

Skala David – Borová čp. 354
www.sdgarden.webnode.cz

sdgarden@seznam.cz 
mob. 605 937 759
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Krásného nedělního dne 6. listopadu 
proběhla jedna z  tradičních podzimních 
výsadeb stromů zorganizovaná místními 
ochránci přírody. Sázíme většinou odrůdy 
starých krajových ovocných stromů. Letos 
se podílel na organizaci i svou účastí oddíl 
poličských mladých ochránců přírody. Kdo 
mohl, přizval rodinu, a  tak se sešla hojná 
banda kopáčů jam, vrtačů děr na kůly, za-
tloukávačů kůlů, sazečů stromků, úvazkářů, 
připevňovačů ochranného pletiva, mulčova-
čů a  zalévačů. Zasadit jeden stromek, jak 
děti zjistily, není zase tak jednoduché, po-
kud má ve volné krajině přežít. 

Stromořadí jsme sázeli v  bezprostřední 
blízkosti Poličky. Stromy byly zasazeny do 
pruhu půdy, který na jaře ještě osejeme 
nektarodárnou směsí rostlin. Díky osvíce-
ným majitelům půdy, kteří vyňali pruh své-
ho pozemku z velkého bloku pole, se poda-
řilo zasadit 80 plodonosných dřevin (kromě 
ovocných stromků také keře). Pole je díky 
tomu rozčleněné na menší plochy. Pás neo-
mezuje pohyb zemědělských strojů, přitom 
bude působit jako významný prvek v tomto 
lánu. Zmírní větry a odnos půdy způsobený 
větrem, zvýší množství rostlinných a  živo-
čišných druhů, včetně půdního života, který 
obohatí i  sousední pole. Nemalou měrou 
pak zadrží vláhu jak dešťovou a sněhovou, 
tak vláhu vypařovanou z rostlin a půdy. 

Nezasvěceným pozorovatelům se může 
zdát, že celá výsadba je umístěna nesmyslně 
uprostřed pole. Jakmile stromky povyrostou 
a  traviny se zapojí, uvidíte ten blahodárný 

Nové stromořadí 
nad Poličkou

účinek nejen na sousední pole, ale také na 
oko kolemjdoucího a v nemalé míře na život 
polní zvěře. Uvidíte mokrou půdu v blízkosti 
travnatého pásu vedle suchého pole, usly-
šíte bzučící hmyz, schováte se ve stínu při 
procházce s pejskem, vyplašíte hejnko ptá-
ků či zajíce z travin. Věříme, že i traktoristu 
pracujícího celý den na poli potěší pohled 
na řadu rozkvetlých stromů a věříme také, 
že se bude chovat k vysazeným stromkům 
ohleduplně. Bude to jednou zelený poklad 
k nezaplacení. 

Čím více bude v naší zemědělské krajině 
vznikat takových ostrovů zeleně, tím více 
bude krajina udržitelná pro budoucí gene-
race, které se více než my budou potýkat se 
změnou klimatických podmínek. 

Poděkování patří Měšťanskému pivovaru 
v Poličce za vodu k zálivce, Fandovi, že ji při-
vezl a fi rmě Symbiom, s. r. o. z Lanškrouna za 
příznivou cenu mykorhizní houby ke strom-
kům. Výsadbu stromů podpořili v  rámci 
programu „Th ink Green Service“ společnost 
General Logistics Systems Czech Republic, 
s. r. o. ve spolupráci se Sdružením krajina 
a Český svaz ochránců přírody. 

Děkujeme všem, kteří se na výsadbě po-
díleli – rodinám mladých ochránců přírody, 
přátelům a příznivcům naší organizace, včet-
ně skautů, kteří nám přišli pomoci a zejména 
majitelům oné půdy, že nám umožnili podílet 
se na vzniku tak důležitého stromořadí na 
dohled od Poličky. Těšíme se na další podob-
né počiny, kterých se rádi zúčastníme. 

1. ZO ČSOP Polička

HRADEC KRÁLOVÉ 
9.–23. 12. – Vánoční trhy v Hradci Králové 

Historické centrum města se letos stane 
poprvé dějištěm vánočních trhů. Prostory 
Velkého náměstí se zaplní prodejními stán-
ky, atrakcemi a scénami s bohatým kultur-
ním programem. 
CHEB
do 26. 12.  – Chebské vánoční trhy 

Zábava a dobré jídlo, bruslení na kluziš-
ti před Špalíčkem, Ježíškova dílna, stánky 
s  vánočním zbožím, koncerty regionálních 
umělců i  známých osobností české popu-
lární scény. 
JINDŘICHŮV HRADEC 
3.–4. 12.  – Vánoční trhy v centru města 
a adventní dny na státním hradu a zámku 

Řemeslné trhy, dobroty z černé kuchyně, 
vánoční zboží, koncerty. 
KUTNÁ HORA 
Kutnohorský rodinný advent 

Během celého adventu se můžete těšit 
na vánočně laděný kulturní program, gast-
rozážitky a na víkendové vánoční trhy. 
LITOMYŠL 
27. 11.–18. 12. – Andělské adventní nedě-
le na zámeckém návrší 

Na zámecké návrší se vrátili andělé a při-
nášejí čtyři adventní neděle plné koncertů, 
trhů, prohlídek, výstav a dílen. 
TELČ 
17. a 18. 12. – Živý betlém 

Panský dvůr 
Komponovaný pořad telčských folklor-

ních souborů vychází z biblického příběhu 
o  Ježíškovi, je sestavený ze staročeských 
lidových koled, říkadel a  tanců. Vystoupí 
několik desítek účinkujících v autentických 
kostýmech za doprovodu živé hudby. 
TŘEBOŇ 
20. 12. – Živý betlém 
v 17:00 na Masarykově náměstí 

Bližší informace a více tipů na výlet na-
leznete na www.ceskainspirace.cz

Česká
inspirace

Přijeďte si v době předvánoční pro inspi-
raci na hrad. Speciální prohlídky jsou v pro-
gramu až do Vánoc. Nebude chybět ani di-
vadlo a sváteční pokrmy. 

O  všech víkendech až do 18. prosince 
2022 nepřijdete o  komentované adventní 
prohlídky svátečně vyzdobeného hradu. 

Královský advent 
na Svojanově až do Vánoc 

Dozvíte se, jak vypadaly Vánoce v minulosti 
a  jaké se k nim váží zvyklosti. Nazdobený 
stromeček, perníčky a další sváteční pečivo 
provoní celý hrad. 

Navíc v sobotu 3. prosince přijedou s po-
vídáním o  Ježíškovi Eva Hrušková a  Zde-
něk Rohlíček. Vánoční vyprávění notoricky 

známého příběhu se odehraje od 15 hodin 
v domě zbrojnošů. 

O třetím adventní víkendu, tedy 10. a 11. 
12., budete pro změnu moci ochutnat, co si 
o Vánocích přichystávali na stůl naši před-
kové. Sváteční krmě se bude podávat na 
prohlídkovém okruhu A. 

Přijeďte se na hrad svátečně naladit. V pro-
sinci máme otevřeno o sobotách a nedělích, 
vždy od 10 do 17 hodin. Po 18. prosinci brá-
ny pro veřejnost zavíráme, abychom se mohli 
připravit na novou sezonu. V příštím roce se 
opět uvidíme o víkendech od 4. března 2023. 

Květa Korbářová
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řádková
• Nabízím rekonstrukce a  opravy starých komí-

nů, čištění komínů, opravy žlabů, svodů, drobné 
zednické práce. Tel. 731 506 249, 464 620 162 
po 19. hod. 

• Provádíme očištění starých střech tlakovou vodou 
a  nátěr lakem nebo barvou. Zvýšení životnosti 
střech! Tel. 731 506 249, 464 620 162 po 19. hod. 

• Servis chlazení – Milan Fajmon Bystré. Opravy průmys-
lového chlazení, montáž klimatizací a revize úniku chla-
diva, opravy chladniček a mrazniček. Tel.: 603 782 573

• Krmiva na Kruháči, Hegerova 1153, Polička - široký 
sortiment krmiv a potřeb pro psy, kočky, hlodavce, ptá-
ky atd. Nově v nabídce krmiva pro králíky a veškerou 
drůbež za nízké ceny. Tel: 777 587 649, 777 627 575, 
libami@seznam.cz

• Koupím gramofonové LP desky do své archivní sbír-
ky. Nesbírám vážnou hudbu, lidovky ani dechovky. 
Platba ihned v hotovosti. Děkuji za nabídky na tel.: 
724 229 292 nebo e-mail: Fiat1955@seznam.cz.

• Koupím gramofonové desky. Tel: 739 067 695

• Koupím staré pohlednice, bankovky, průkazy, vyzname-
nání, militaria, apod. Tel. 608 420 808

• Pronajmu 1 patro rodinného domu v Poličce 
731 506 249.

Je to už nějaká chvíle, kdy se čtenářům představila re-
prezentativní monografi e Svatý Jakub, s  podtitulem Po-
zoruhodný příběh kostela v Poličce a jeho lidí. A protože 
pozoruhodný není jenom příběh poličského chrámu, ale 
také kniha samotná, věřím, že v době předvánoční nebude 
na škodu tento počin refl ektovat krátkou recenzí. 

V  první části nám autoři předkládají kvalitně podané 
dějiny kostela, které, byť možná až příliš stručně, splňují 
podmínky dobře odvedené historické syntézy, jež historiky 
potěší, ale zároveň dostatečně myslí na běžného čtená-
ře, kterému je kniha určena především. Srozumitelnost, 
přehlednost a dokonce i zábavnost historického textu, je 
v literatuře o dějinách Poličky spíše vzácností a míru vy-
váženosti mezi odborným a populárním textem lze označit 
za takřka ideální. Podobně můžeme hodnotit i text druhé 
části knihy, nazvanou (poněkud nepřesně) „Dnešek“, kte-
rá formou rozhovorů s  odborníky popisuje pět let prací 
na rekonstrukci svatojakubského kostela. Ale rekonstruk-
ce samotná je pro autory spíše jen záminkou k opravdu 
komplexnímu a láskyplnému seznámení se s jednotlivými 

Recenze: Svatý Jakub
je knižní skvost

částmi chrámu, jeho mobiliářem, uměním atd. Díky profe-
sionálnímu zpracování, promyšlenému členění a špičkové-
mu obrazovému materiálu je tato část knihy ojedinělým 
(troufnu si tvrdit, že svojí formou unikátním) a  více než 
zdařilým pokusem o skutečné poznání obrazu, reality i du-
chovního významu poličského kostela, který čtenáři navíc 
otevře dveře k poznání sakrální architektury obecně. Od-
vážný záměr nepojmout knihu o kostelu pouze jako kom-
binaci slov, vět a obrázků, ale jako plastický obraz prosto-
ru (obývaného Bohem i lidmi), se všemi jeho významy, se 
povedl stoprocentně a právě netradiční přístup k tvorbě 
publikace je její největší devizou, která tento počin řadí 
k tomu nejlepšímu, co u nás (míněno v ČR) k danému té-
matu vyšlo. 

Jako autor publikace je uveden novinář, hudebník 
a poličský rodák Bob Fliedr. Je to pochopitelné, vždyť prá-
vě on je autorem slov, které knihu tvoří. Svého úkolu, psát 
a popsat, se autor zhostil na jedničku, čtivě, srozumitelně, 
láskyplně, bez přehnaného patosu, či odborné nadutosti 
(více takových, prosím). Přesto bych se jej však zdráhal 
označit za jediného, nebo dokonce hlavního autora díla. 
A i když bych nerad někoho opomněl, domnívám se, že je 
třeba zmínit se o dvou dalších, nepíšících, autorech – gra-
fi kovi Jakubu Klimešovi a knězi Tomáši Enderlemu. První 
je autorem celého konceptu knihy, a  také její překrásné 
úpravy, druhý je pak tvůrcem a hybatelem ducha knihy, 
jejího poselství, způsobu, jakým s námi komunikuje a co 
nám vlastně chce a  může říci. Stejně jako kostel, který 
spravuje, není jenom dům s  lavicemi, oltářem a svatými 
obrázky, stejně jako kniha, kterou inicioval a zaštítil, ne-
jsou jenom svázané potištěné stránky, tak ani jeho pojetí 
služby, kterou katolická církev lidem nabízí, není pouhou 
kombinací církevní autority, liturgických povinností a vě-
doucí mravoučnosti. Otevřenost, laskavost a  pochopení 
pro člověka/čtenáře se všemi jeho slabostmi a nedokona-
lostmi, jsou společnými rysy jeho služby i právě recenzo-
vané knihy. Právě to jsou hodnoty, které církev může člo-
věku 21. století, člověku „chvatně spěchajícímu odnikud 
nikam“, s úspěchem nabídnout. 

Autorům  knihy bych touto recenzí chtěl nejen vyjádřit 
svůj obdiv za skvěle vykonanou práci, ale také své podě-
kovaní za přiblížení, otevření a  jakémusi zlidštění, nejen 
budovy kostela. 

Závěrečné hodnocení: 100% – Svatý Jakub je prostě 
boží! 

Jan Jukl 
Knihu můžete zakoupit na faře, v  poličských knihku-

pectvích, v ÍCéčku, v knihovně a na internetovém obchodě 
www.vecizpolicky.cz

Adventní období předchází Váno-
cům a  často bývá označováno jako 
příprava na svátky. Advent s  sebou 
nese očekávání, které lze prožívat jak 
na vnější, organizační rovině, tak na 
rovině niterné, spirituální. Vysledo-
val jsem tři různé odstíny v  přístu-
pu k adventu. Každý z nich má něco 
kloudného do sebe, má ovšem i  svá 
úskalí. 

První přístup velice dbá na důklad-
nou přípravu: uklidit, napéci, ozdo-
bit, nakoupit, zabalit… A k tomu ještě 
stihnout slavnostní rozsvěcení stro-
mu, dětské vystoupení, fi remní večí-
rek a nejméně jeden adventní koncert. 
(Alespoň v televizi, když už ne naživo.) 
Z  adventu se tak snadno může stát 
série povinností, které člověka vyčer-
pávají. Věci jsou sice před svátky pěk-
ně přichystané, což ale automaticky 
neznamená, že je přichystán i člověk. 

Druhý přístup se vůči prvně uve-
denému staví do opozice. Příčí se mu 
nával úkolů, které je v adventu zapo-
třebí stihnout. „Vždyť přeci není nut-
né tolik uklízet, péci, zdobit, kupovat, 
balit… Smysl svátků spočívá v něčem 
jiném. Člověk má něco udělat pro své 
nitro, nenechat se zavalit povinnost-
mi.“ Takový kritický odstup je dobrý, 
jenže mu hrozí, že zabředne do nabru-
čenosti: vánoční ozdoby jsou v obcho-
dech už od konce října, reklamy nás 
masírují horem dolem a kdo má pořád 
poslouchat ty koledy, které se všude 
dokola hrají? Advent se tak může pro-
měnit v  jakési období povinné frust-
race nad okolní povrchností. Což také 
není šťastné. 

Třetí přístup vychází z adventu coby 
doby očekávání. Prokličkovat mezi 
návalem adventních úkolů a adventní 
frustrace. V klidu si znovu uvědomit, 
co vlastně od života očekáváme. A už 
nečekat. Nečekat a konečně si přečíst 
doporučenou knihu. Vykonat dlouho 
odsouvanou návštěvu. Zatelefonovat 
přátelům, o kterých jsem dlouho ne-
slyšel. Společně si doma prohlédnout 
album fotografi í, na něž jsme už léta 
nesáhli. Už nečekat a udělat, co potě-
ší mne a mé blízké. Advent totiž také 
znamená, že dobrá očekávání dojdou 
k dobrému naplnění. 

Přeji vám vyvážené adventní obdo-
bí, abyste si z  různých přístupů pro 
sebe vybrali to nejlepší. 

Jiří Tengler,
evangelický farář poličský

Vertikála
Trojí advent
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T.E.S. s.r.o. Polička 
 

vypisuje výběrové řízení na pozici: 
 

VEDOUCÍ PLAVECKÉHO 
BAZÉNU  

A SOUVISEJÍCÍCH PROVOZŮ 
(koupaliště, ubytovací zařízení „Balaton“, kašny) 

Práce je vhodná pro muže i ženy. 
 

Požadujeme: 
- VŠ/SŠ vzdělání technického, ekonomického nebo pedagogického směru 

- znalost práce na PC (MS Office aj.) 
- výborné organizační a komunikační dovednosti 

- základní znalost technologických zařízení na úpravu vody 
- orientaci v manažerské ekonomice 

- základní orientaci v hygienických předpisech 
- řidičský průkaz skupiny B 

 
Nabízíme: 

- práci ve stabilní společnosti 
- pracovní poměr na dobu neurčitou 

- dobré platové ohodnocení 
- týden dovolené navíc 

- příspěvek na stravování 
- příspěvek na penzijní připojištění 

- předpokládaný nástup od 1.1.2023 (případně dle dohody) 
 

Adresa pro podání přihlášek: 
T.E.S. s.r.o., Jiráskova 977, 57201 Polička 

 

Kontakt 
Ing. Cobe Ivanovski – 605246744, e-mail: ivanovski@tespolicka.cz 

Zuzana Čáslavská – 739451218, e-mail: tes@comacomp.cz
 

Přihlášku do výběrového řízení je možné stáhnout na webových stránkách společnosti  
T.E.S. s.r.o. - www.tespolicka.cz/nabídka pracovních míst  

K přihlášce je nezbytné přiložit: 
1) Strukturovaný životopis 

2) Doklad o nejvyšším dosaženém vzdělání formou prosté kopie 
3) Výpis z evidence Rejstříku trestů ne starší než 3 měsíce 

4) Stručnou koncepci rozvoje plaveckého bazénu a souvisejících provozů  
(koupaliště, ubytovací zařízení „Balaton“, kašny) – rozsah cca 1 x A4. 

Uzávěrka výběrového řízení je 12. prosince 2022 v 10:00 hodin.  
Následně budou přihlášení uchazeči kontaktováni a pozváni k osobním pohovorům. 

Kompletní nabídku zahradní 
techniky najdete na www.ceskazahrada.cz

Nekompromisní stroje evropské výroby se silnými motory s tlakovým mazáním pro nejnáročnější nasazení.

UPOZORNĚNÍ: tato akce je akcí na prodejně pro naše zákazníky z okolí Litomyšle, nemusí být prezentována na internetových stránkách – volejte telefon 603 579 047.
ZAJÍMÁ VÁS JINÝ TYP TRAKTORU, SEKAČKY APOD.? ZAVOLEJTE NÁM A MŮŽEME NABÍDNOUT ZAJÍMAVÉ PODMÍNKY I NA DALŠÍ ZAHRADNÍ TECHNIKU.

Dovezeme až  k  Vám na zahradu, předvedeme a  na  místě  zaučíme obsluhu. Akce p lat í  do  60 km od L i tomyšle  do  31 . 12 . 2022.

Kamenná prodejna: Osík u Litomyšle
Tel. 603 579 047 – Po–Čt: 8.00–16.00 / Pá 8.00–15.00

                           

                           

P R O D E J N A  Z A H R A D N Í  T E C H N I K Y  Z A   I N T E R N E T O V É  C E N Y

Českázahrada.cz

R E G I O N Á L N Í  C E N T R U M  K V A L I T N Í  Z A H R A D N Í  T E C H N I K Y  Z N A Č E K :

                            e-shop: www.ceskazahrada.czProdejna: Osík u Litomyšle

POSEZONNÍ VÝPRODEJ NA ZAHRADNÍ TRAKTORY

solo by AL-KO T 16-95.6 HD V2
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Vyroben v Rakousku  nejsilnější rám ve své kategorii  kvalitní hydrostatická 
převodovka vyšší řady než u traktorů jiných značek  nejlepší sběr mokré trávy

·  Motor: AL-KO Pro 450
· Zdvihový objem motoru: 452 cm3

· Max. výkon motoru: 15 HP
· Čistý výkon motoru: 7,7 kW
· Pracovní šířka: 93 cm
· Počet válců: 1
· Převodovka: hydrostatická
· Objem sběrného koše: 220 l
· Počet nožů: 2
· Výška střihu: 30-80 mm, nastavení 

centrálně, 6 poloh
· Kola vpředu/vzadu (palce):  

15x 6,0 - 6 / 18x 8,5 - 8
· Hmotnost: 222 kg

K dispozici jsou i další modely řady Comfort 
za zvýhodněné ceny!

K dispozici jsou i další modely řady Premium za zvýhodněné ceny!

64 990 Kč
62 490 Kč

90 990 Kč
85 990 Kč

T 15-93.7 HD-A
V této ceně nejsilnější motor ve své třídě.

· Značkový motor: Briggs&Stratton Intek Series 7160
· Obsah motoru: 656 ccm
· Výkon: 10,5 kW / 16 HP
· Počet válců: 2
· Pracovní šířka: 95 cm
· Funkce: 3INONE - sečení, sběr, mulčování
· Převodovka: hydrostatická, s nožním  

pedálem
· Nožová spojka: elektromagnetická
· Kola vpředu/vzadu: 16“ / 20“
· Objem sběrného koše: 310 l
· Výška střihu: 30-90 mm, nastavení centrálně,  

7 poloh

STAROŽITNOSTI 
LITOMYŠL

Petr Menčík Partyzánská 340, 
570 01 Litomyšl.  

Vykoupím z  pozůstalosti, půd 
a  chalup starý dřevěný, plasto-
vý i  kovový nábytek-ložnice, skří-
ně, komody, křesla, židle atd. Dále 
mám zájem o  vše starožitného 
charakteru - lustry, hodiny, hudeb-
ní nástroje, hračky, obrazy, pivní 
lahve, betlémy, kočárky na děcka 
i  na panenky, staré motocykly, vo-
jenské a hasičské věci - helmy, uni-
formy atd., Ze stodol trakaře, věd-
ra, zemědělské stroje, soudky atd.                                                                                                              
Platba ihned v hotovosti, solidní jed-
nání i ceny.

Zavolejte 7 dní v  týdnu, stačí 
i pouze prozvonit na č. 604 243 579 
nebo na What App. Psát je možno 
na email p.mencik@centrum.cz

Předem děkuji za Vaše nabídky.
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www.tyluvdumpolicka.cz

K U L T U R N Í  K A L E N D ÁŘ

P R O S I N E C  2 0 2 2

www.tyluvdumpolicka.cz

PŘ I P R A V U J E M E

T y lů v  dům  V á m  p ře j e  k r á s n é  V á n o c e  
a  š ťa s t n ý  n o v ý  r o k !
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1. 12. – 18:00–20:00 
Poličsko mluví o vzdělávání 
Pořádá: Gymnázium Polička 
2. 12. – 19:00 
Revoluce fest 2022 
Kapela Revoluce a její hosté. 
Během večera zahrají SYFON – rock/hardrock Svitavy, REVO-

LUCE – rock Polička a DoDna – rock Trpín. Pro prvních 50 návštěv-
níků malý dárek z dílny kapely revoluce. 

Vstupné: 150 Kč/100 Kč 
3. 12. – 20:30 
MŇÁGA A ŽĎORP + Bedrock 
„Staří“ a mladí na jednom pódiu. 
Přesunutý koncert z listopadového termínu. Mňága a Žďorp je 

českou hudební skupinou, jejíž většinu tvoří muzikanti pocházející 
z okolí Valašského Meziříčí. Kapela má bohatou historii, která se 
začala psát v roce 1983. Žánry: Rock, Pop. 

Bedrock je kapela složená ze studentů poličského gymnázia, 
která dokáže publikum rozhýbat. 

Vstupné: 450 Kč/300 Kč, Goout.net 
6. 12. – 18:00 
Severský klubový podzim 
CHLAST, drama/komedie, Dánsko 2020 
Existuje teorie, že by se každý člověk měl narodit s určitou dáv-

kou alkoholu v  krvi. Tato malá intoxikace totiž otevírá naši mysl 
k poznání světa okolo nás, zmírňuje problémy a zvyšuje naši krea-
tivitu. V hlavní roli Mads Mikkelsen. 

Vstupné: 50 Kč 
8. 12. – 18:00 
SNOW FILM FEST 
Filmový festival cestovatelských a outdoorových fi lmů je opět 

v Poličce! (podzimní část Expediční kamery) 
Filmy: Pro vrchol až na konec světa – Antarktida Marka Holeč-

ka, Náruč severu – lyžařská skandinávská výprava, Ledový tanec 
na Godafossu – expedice Island, Jyrgalan – freeride v Kyrgyzstánu, 

DIVADELNÍ KLUB
Innsbruck. Powder. People – lidé a sníh Innsbrucku, Prozíravost – 
expedice Nepál, Bez pádla – za dobrodružstvím do divočiny Britské 
Kolumbie, Stoupání – animace horolezectví z počátku století. 

www.snowfi lmfest.cz | www.expedicnikamera cz 
Vstupné: 80 Kč/60 Kč 
10. 12. – 20:30 
KRUCIPÜSK 30 + 2 roky v pekle tour 
Vážení milovníci poctivého Rock’n’Roll, milé fanynky, fanoušci 

a fanouščata Krucipüsk. Diváci se mohou těšit na své oblíbené son-
gy, ale také na písně, které již léta živě nezazněly a to celé, jinak to 
ani nelze defi novat, v krucipüsčím hávu. Na toto tour managment 
Krucipüsku připravil vydání limitované edice 999 ks 3xLP ze slav-
nostního koncertu „30+2 ROKY V PEKLE“. Oba nosiče si fanoušci 
budou moci pořídit osobně na koncertech i  v e-shopu. Obsazení 
Krucipüsk: Tomáš Hajíček sr. – zpěv, Tomáš Hajíček jr. – bicí, Daví-
do Pavlík – kytara, Pepé Křeček – baskytara. 

Předkapela POST-IT na české hudební scéně funguje přes dva-
cet let. Od roku 2002 zůstává v současném složení. Do širšího pod-
vědomí se POST-IT dostali v roce 2003, když z 864 přihlášených 
kapel, postoupili do užšího fi nále mezi posledních 5 kapel prvního 
ročníku vyhledávací soutěže Coca-Cola Pop Star. Na základě tohoto 
úspěchu kapela podepsala smlouvu s vydavatelstvím BMG a o rok 
později jim vyšla debutová deska “IDEÁL”. 

Vstupné: 470 Kč/390 Kč/390 Kč, Goout.net 
15. 12. – 17:00 
Vánoční představení Divadelní školy 
Pásmo divadelních představení v podání žáků Divadelní školy 

při Divadelním spolku Tyl 
Vstupné: 50 Kč/ 30 Kč 
16. 12. – 19:00 
Já hrobař 
Nová ukrajinská komedie 
Saša pracuje na hřbitově v Kyjevě, ale nemá rád lidi. Problém 

je, že s  nimi musí komunikovat a  okolí očekává, že to bude dě-
lat citlivě. Tváří v tvář pozůstalým, kteří truchlí nad blízkými nebo 

i kočkami, však nedokáže přemoci svůj neskrývaný sarkasmus. Jeho 
pohled na svět se snaží změkčit pohledná klientka i  jeho vlastní 
pubertální dcera. V  jeho oboru o zákazníky není nouze, navíc se 
v něm točí nemalé peníze, což velmi dobře ví i banda šílených ma-
fi ánů, kteří se na hřbitov nalepili. Černá komedie Já, hrobař sleduje 
život vyhořelého pětatřicátníka, který se snaží znovu najít cestu 
k lidem a motivaci opět žít. 103 minut, ukrajinsky s českými titulky. 

Pořádá: Městská knihovna Polička 
Vstupné: 80 Kč 
17. 12. – 20:00 
Jazzové setkání Brunner – Foukalová – Aleš: „Svou chvíli“ 
Cyklus zhudebněných básní Věry Koubové „Svou chvíli“ byl 

zkomponován pro zpěv a symfonický orchestr. Martin Brunner při-
pravil tento program pro Symfonický orchestr Českého rozhlasu, 
který skladbu premiéroval v rámci koncertní řady Nové horizonty 
pod taktovkou dirigenta Marko Ivanoviće. Stejnojmenné CD se zá-
znamem koncertu vyšlo v  červnu 2022 na labelu Animal Music. 
Komorní podoba těchto písní v netradičním obsazení zpěv v do-
provodu dvou klávesových nástrojů představuje skladby ve volnější 
podobě s větším podílem improvizace... 

Vstupné: 200 Kč/130 Kč 
26. 12. – 19:00 
Balada o Franku Youngovi 
„K bejkovi nechodíš zepředu. Ke koni nechodíš zezadu. A svini 

střílíš z dálky.“ 
Westernový příběh založený na skutečných událostech, které 

se odehrály začátkem 50. let v okolí Březin a Pusté Rybné. Frank 
Young, syn obchodníka s koberci, se pouští do boje se zkorumpova-
ným šerifem. Frank ale zjišťuje, že hranici mezi dobrým a špatným 
často sám neumí rozlišit. Taylor: Hele, kdybys věděl to, co my, tak 
bys takhle neplácal. Young: A co o něm víte? Catch: Že tahle smrt je 
pro něj pořád moc dobrá. Autor: Kolektiv mladých kočovníků 

Vstupné: 100 Kč/ 50 Kč 
29. 12. – 21:00 
FU KRU in the club 
Poslední párty roku... 
DJ ś – M.Burian, S.W.E.G , Teapack, No Limited. 
Vstupné: 100 Kč

Milé divačky, milí diváci,
máte rádi fi lmy 30. a 40. let minulého sto-

letí? Obdivujete Adinu Mandlovou, Oldřicha 
Nového, Natašu Gollovou, Jana Pivce, Lídu 
Baarovou, Karla Högera, Hanu Vítovou, Raou-
la Schránila či Otomara Korbeláře? Dokáží 
Vás dodnes pobavit Vlasta Burian, Voskovec 
s Werichem nebo Věra Ferbasová? A milu-
jete ještě k tomu ke všemu hudbu té doby? 
Potom si určitě nenechte ujít novoroční 
koncert, složený z více než dvaceti fi lmo-
vých šlágrů 30. a 40. let, které Vám zahraje 
osvědčený ansámbl Blue Star Václava Mar-
ka. Průvodcem večera bude milovník starých 
českých fi lmů, autor knih o Nataše Gollové 
i o dalších hvězdách stříbrného plátna, mo-
derátor a spisovatel Aleš Cibulka. Právě ten 
Vám během programu prozradí desítky zají-
mavostí spojených s kinematografi í té doby. 
Jaká byla v soukromí Nataša Gollová? Jaké 
byly poslední roky Zity Kabátové? Na čem 
si nejvíce zakládal Oldřich Nový? Kde našla 

Novoroční koncert 
s Alešem Cibulkou

místo posledního odpočinku Adina Mandlo-
vá? Co se dělo při natáčení fi lmu Kristián? 
Které hvězdy pamětnických fi lmů stále žijí? 
To vše se dozvíte během celovečerního pro-
gramu Černobílé písničky v pátek 6. ledna 
2023 v 19 hodin. Těšíme se na Vás, vždyť – 
„jen pro ten dnešní den stojí za to žít!“

Elektronické vstupenky zakoupíte přes 
naše webové stránky www.tyluvdumpolic-
ka.cz, kde také naleznete kulturní kalendář 
Tylova domu a veškeré další informace. Pro-
gramovou nabídku pravidelně zveřejňujeme 
také na sociálních sítích Facebook a Insta-
gram.

Prodej předplatného na jarní divadelní 
cyklus 2023 a na koncertní cyklus Klasická 
hudba a MY 2023 bude zahájen začátkem 
ledna. Více informací o prodeji abonmá na-
leznete v příštím čísle Jitřenky a na našich 
webových stránkách.

Vážené divačky, vážení diváci, děkujeme 
za Vaši přízeň v roce 2022 a přejeme Vám 

všem příjemné prožití svátků vánočních a 
šťastný nový rok!

Tým Tylova domu
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Výstava: Rybník … místo, kde to žije! 
23. října – 31. prosince 2022 
Rybník je místo, kde se to pozoruhodnostmi jen 

hemží. A ten muzejní je navíc plný různorodých aktivit. 
Výstava věnovaná rybníkům na Poličsku není pouze 
výpravou do minulosti, ale především představuje pes-
trý svět pod i nad hladinou rybníků a přírodu v jejich 
blízkém okolí. Seznámí vás se vznikem rybníků, s jejich 
funkcemi a významem v krajině. Část výstavy je vě-
novaná rybářům, a to nejen jejich aktivitám v rovině 
sportovního rybolovu, ale i jejich roli správců a hospo-
dářů vodních ploch. Celoroční život a činnost místních 
rybářů přiblíží fotografi e Evy Křivkové. 

Výstava: Slyšte, slyšte, pastuškové! 
20. listopadu 2022 – 8. ledna 2023 
Slyšte, slyšte, pastuškové, děti, dámy, pánové, v ad-

ventním a  vánočním čase můžete v muzeu navštívit 
výstavu betlémů. Základem instalace jsou papírové 
betlémy od současných umělců Jiřího Knapovského 
a Jaroslava Heraina, kteří jsou pokračovateli tradičního 
malování betlémů na papír podle pojetí betlemářské 
oblasti Ústí nad Orlicí. Pestře malované fi gurky sva-
té rodiny, pastýřů, sedláků, venkovanek, měšťanů, ale 
i ovcí, kulisy krajiny, jednotlivých stromů, domů, hradů 
apod. hustě zaplňují plochu jesliček. Uvidíte i varianty 
betléma tříkrálového, hromničního a postního. V nich 
je zobrazen život Jezulátka – Ježíše Krista v pozdějších 
týdnech a letech. 

Půvabný biblický příběh o narození chudého dítěte 
ve chlévě, o solidaritě nemajetných pastýřů a venko-
vanů si naši předkové připomínali o Vánocích ve svých 
domácnostech, ale přenesli jej také do svého okolí – 
do měst, do krajiny, do místopisných názvů. Na mapě 
najdete ulici Na Betlémě, osadu Betlém, Betlémskou 
jeskyni atd. 

Akce: VRKOČE NA SVÁTEK SV. BARBORY 
Tvořivá dílna o adventní neděli 4. prosince (13–15 

hod.) 
Přijďte si vyrobit tradiční lidový vrkoč, čili zápich na 

stůl či okno, který vypadá jako pestrá kytice. Přineste 
si s sebou malý hrneček nebo květináč a ozdobíte ho 

CENTRUM BOHUSLAVA MARTINŮ
drobnými snítkami buksusu a  osázíte hustým lesem 
špejlí s  množstvím drobností. Sestavit můžete i  jiný 
malý zvykoslovný předmět – „třesolku“, „svět“ nebo 
třeba čerta. Sušené plody dříve neměly funkci jenom 
dekorační, sloužily také jako pamlsky členům rodiny 
i koledníkům. A kéž i Vám v magickém čase předvá-
nočním a vánočním přinesou domů lásku, úrodu, zdra-
ví a štěstí! 

Vstupné: osoba 90 Kč. Cena zahrnuje prohlídku 
výstavy betlémů a materiál na tvoření vrkoče i jiných 
předmětů. 

Beseda: „Kdo nepadá, jezdí pod své možnosti“ 
aneb od starých lyží po opasky vyšívané pavím brkem. 

8. prosince 2022 od 18 hod. 
Poutavé vyprávění členů horolezeckého spolku Ho-

vrch z Nového Města nad Metují, kteří spojili lásku ke 
sportování v přírodě s obdivem ke starým řemeslům. 
Vyrábějí staré dřevěné lyže jasanky, na kterých zdolali 
nejeden tuzemský i zahraniční závod. Místo sportov-
ního oblečení oblékají lidový kroj, který v místě také 
obnovili. 

K  vidění budou i  části krojů ze sbírek Městského 
muzea a galerie v Poličce. 

Přijďte nasát atmosféru zimních radovánek sta-
rých časů do přednáškového sálu muzea. 

Otevírací doba o vánočních svátcích: 
24. 12. zavřeno 
25.–30. 12. 13:00–17:00 
31. 12. 2022–1. 1. 2023 zavřeno 
Připravujeme: 
Výstava: IVO KŘEN – grafi ka jako poezie 
22. ledna – 9. dubna 2023 
Pardubický autor (1964-2020) má rodinné kořeny 

v Poličce a je zastoupen ve sbírkách zdejší galerie. Jeho 
poeticky laděné, barevně noblesní a velkoformátové li-
noryty jsou pohlazením pro (vnímavou) duši. Výstava 
bude mít připraven atraktivní program pro školy. 

Vernisáž výstavy se uskuteční v  neděli 22. ledna 
od 16 hod. 

Jan Vladislav – 100. výročí narození spisovatele 
15. ledna – 15. února 2023 
Komorní výstava ve vestibulu muzea ke 100. výročí 

narození Jana Vladislava – spisovatele, překladatele, 
disidenta a  nositele francouzského Řádu umění a  li-
teratury. 

Úvodní slovo o  jeho vazbách k  Poličce přednese 
v neděli 15. ledna v 16 hod. PhDr. David Junek. 

Spolek NÁŠ MARTINŮ 
VZPOMÍNKOVÁ VÝSTAVA OBRAZŮ KARLA 

MÁCALA 
15. prosince 2022 – 31. ledna 2023 
Srdečně zveme na Vzpomínkovou výstavu obra-

zů Karla Mácala, která bude věnována nedožitému 
90. výročí narození autora, jednoho z nejaktivnějších 
členů spolku NÁŠ MARTINŮ. 

Na výstavě budou ke zhlédnutí obrazy inspirované 
operní tvorbou Bohuslava Martinů a dále portréty zná-
mých i neznámých osob. Vystavené obrazy jsou majet-
kem Lýdie Edlmanové a některé portréty bude možno 
zakoupit přímo na vernisáži. Obrazy inspirované operní 
tvorbou budou pro případné kupce k dispozici po skon-
čení výstavy. 

Na vernisáži bude dále možné zakoupit knihu „Pa-
měti Karla Mácala“, kterou ve spolupráci s  Karlem 
Mácalem a z jeho podkladů a ilustrací redakčně zpra-
covala a vydala Vendula Novotná. 

Vernisáž se koná ve čtvrtek 15. prosince 2022 od 
17 hod. v hudebním sále Centra B. Martinů v Poličce. 
Pořádá Spolek NÁŠ MARTINŮ ve spolupráci s Měst-
ským muzeem a galerií Polička.
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16. prosince 19:00
Divadelní Klub

Vstupenka - 80 kč

JÁ, HROBAŘ

Багато українців були вимушені полишити свою 
домівку, а разом з тим і дорогі серцю речі. В тому чис-
лі, була втрачена можливість читати друковані книги 
українською мовою. 

Бібліотека Полічки звернулася до найбільшої інтер-
нет-книгарні України – Yakaboo. Разом ми підібрали 
асортимент, який задовольнить всі вікові та смакові 
категорії читачів. Тепер нашому розпорядженні більше 

Для української книги немає кордонів
100 крутих книжок! Українські та зарубіжні автори, ди-
тяча та підліткова література, класика та сучасна проза, 
для любителів детективів чи прихильників любовних 
історій – завітай та підбери щось для себе. 

Також маємо ще одну гарну новину! 16 грудня 

о  19:00 в  Divadelní Klub пройде показ української 
комедії «Я працюю на цвинтарі». Вартість квитка – 80 
крон. Фільм має чеські субтитри.

Mnoho Ukrajinců bylo nuceno opustit své domovy 
a s tím i věci, které jim byly drahé. Čtení tištěných knih 
v ukrajinštině se stalo často nemožné.

Městská knihovna Polička se obrátila na největší online 
knihkupectaví na Ukrajině - Yakaboo. Společně jsme vybrali 
sortiment, který uspokojí všechny věkové i chuťové kategorie 
čtenářů. Nyní máme k dispozici více než 100 skvělých knih! 

Ukrajinské knihy nemají hranice!
Ukrajinští i  zahraniční autoři, literatura pro děti 

a  mládež, klasika i  moderní próza, pro milovníky de-
tektivek nebo příznivce milostných příběhů – přijďte si 
vybrat něco pro sebe!

Máme také další dobrou zprávu! 16. prosince v 19:00 
v  Divadelním Klubu uvedena ukrajinská komedie «Já, 
hrobař». Cena vstupenky je 80 kč. Film má české titulky.

V průběhu prosince 2022 až dubna 2023 bude od-
dělení pro dospělé procházet rekonstrukcí, první větší 
od roku 1976, kdy se knihovna přestěhovala do pro-
stor domu č. 64 na náměstí. Z toho důvodu UPOZOR-
ŇUJEME, ŽE ODDĚLENÍ PRO DOSPĚLÉ BUDE LETOS 
NAPOSLEDY OTEVŘENO 12. PROSINCE! 

Půjčovna bude pak opět přístupná až od 8. ledna, 
a to v dočasných prostorách domu č. 62 na náměstí 
(bývalý Biokrámek). Proto, chcete-li si zajistit dostatek 

Rekonstrukce v knihovně
čtení na Vánoce, nezapomeňte si do 12. prosince vzít 
do knihovny velkou tašku. 

Provoz dětského oddělení a Půdy NEBUDE OME-
ZEN. 

Za všechny z knihovny vám chceme poděkovat za 
vaši přízeň a přejeme vám krásné svátky i skvělý rok 
2023, ideálně plný kvalitních čtenářských (ale také 
robotických, historických či přírodovědných) prožitků. 

Jan Jukl 

Každý rok vyberou jednu handicapovanou rodinu 
ze sousedství. Se svým orchestrem připraví šňůru 
koncertů ve městech, kde žijí, a každou korunu ze 
vstupného věnují na konkrétní kompenzační po-
můcku či terapii. Festival ověnčený hned několika 
fi lantropickými cenami opět míří i do Poličky. Tylův 
dům se jeho dějištěm stane tradičně druhou ad-
ventní sobotu – 3. prosince v 19 hodin. 

Velmi pestrý symfoňák 
Takřka dvouhodinový koncert písní zaranžovaných 

na míru symfonickému orchestru, sólistům a sboru 
přináší popovou hudbu, gospel i swingující big band. 

Orchestr rodičů, dětí i učitelů 
– Hudba pomáhá – míří do Poličky V orchestru vedle sebe sedí učitelé s žáky, tatínkové, 

mámy, děti, studenti i dědečci. Za Hudbou se sjíždějí 
z celého regionu. „Je pro nás důležité, aby se uvnitř 
tělesa setkávali dospěláci s  dětmi, pedagogové se 
svými žáky a hlavně lidé ze všech míst, kde následně 
vystupujeme. Jsme festival, který se snaží o podpo-
ru handicapovaných rodin – o vzájemnost, toleranci 
a nápomocnost mezi sousedy,” vypráví o fi lozofi i fun-
gování Hudby její ředitel Karel Telecký. 

Pokojík pro Elišku 
Alena a  Luboš Novotní pořídili pro svou rodinu 

před lety řadovku s  klasickou dispozicí: v  přízemí 
obývák, koupelna a garáž, v patře s točitým schodiš-

vernisáž 10. 12. od 17:00 
Nejmaldší autorky a  autoři z  Poličky, Stříteže a  Babky 

tentokrát naplní formát posledního výstavního a  předvá-
nočního setkání v  Galerii Kabinet Chaos, kterému říkáme 
Sousedé sobě. Odvozeno z Národ sobě. 

Agát Hrčková, Marta Vopařilová, Anna Kosíková, Ma-
gdalena Maděrová a  Jiří Hromádka, představí jak své sa-
mostatné práce, tak vzájemnou spolupráci na společném 
objektu a fotografi ích, z nich vybereme tu nejlepší na náš 
pozvánko-plakátek. 

„Nejmladší autoři, studentky a  studenti gymnázia 
v Poličce a odborných škol v Litomyšli, mě zaujali svobodou 
osobního a výtvarného výrazu, žitou performancí.“ (V.Š.B.) 

S některými spolupracujeme od dob jejich dětství, když 
navštěvovali naše letní kreativní dílny; jejich rodiče jsou nám 

Galerie Kabinet Chaos 
vágní – iluze bytí 

blízcí a jsme všichni v jedné velké poličské rodině svobodo-
myslně smýšlejících lidí, kteří se všemožnými způsoby snaží-
me občansky, kulturně nebo ekologicky přispívat k práci na 
společném díle – fungující a barvité občanské společnosti. 
Věřím, že k procesu jejich kreativity poličské kulturní a spole-
čensko-aktivistické podhoubí významně přispělo. 

Skupinu vystavujících jsem oslovila a oni se dále navzá-
jem propojili. Dáváme jim k dispozici prostor galerie, která 
si za posledních jedenáct let vysloužila své místo na české 
výtvarné profesionální scéně. Dáváme prostor k vyjádření 
aktuálních pocitů a postřehů členů nejmladší generace. Tě-
šíme se na výsledek a setkání s Vámi, našimi přáteli, příz-
nivci naší galerie i novými návštěvníky. 

Tento text píši v době nadcházejících oslav 17. listopadu 
1989 – stejně jako tehdy by nám naše nejmladší generace 

mohla naznačit směr, kterým se ubírat či neubírat, nebo se 
jen nechat inspirovat jejich odvahou. 

Drobné příspěvky ve formě sdíleného pohoštění na ver-
nisáži vítáme. 

Najdete nás na adrese Střítež 68, Polička, 572 01. Kon-
takt verbrom@gmail.com, 602 315 215. 

Inzerujeme na Facebooku, instagramu, Artmapě, pod 
názvem galerie. Otevřeno v  den vernisáží a  v  neděli od 
13:00 do 18:00. Pro aktuální informace sledujte Facebook 
a instagram. Galerii v tomto roce fi nančně podpořilo město 
Polička – děkujeme.

těm pak ložnice a dětské pokoje. Ke dvěma bráchům 
se však o pár let později narodila ještě dcerka Eliš-
ka, která k životu potřebuje vozík a neustálou péči. 
Patro se schodištěm se tak stalo nepřekonatelnou 
překážkou. Osmiletá Eliška, které lékaři diagnostiko-
vali ojedinělé onemocnění CDKL5, tak tráví prakticky 
celý domácí život v obýváku na pohovce. Za výtěžek 
z koncertu se proto přebuduje Novotným garáž na 
pokoj s rehabilitačními pomůckami, herním koutkem 
a pořádnou postelí.
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Vážení příznivci MaTami, aktuality sle-
dujte na webových stránkách www.mata-
mi.cz nebo www.facebook.com/RCMaTa-
mi. Dotazy rádi zodpovíme na matami@
matami.cz. 

Od 23. 12. 2022 do 1. 1. 2023 bude cen-
trum uzavřeno. 

Přejeme poklidný adventní čas. Tým Ma-
Tami. 
PORADNY – pro širokou veřejnost, bez 
objednání 
Sociální poradna (Bc. Kateřina Stodolová) 
8. 12. (čtvrtek), 15–17 hod. 
Logopedická poradna (Mgr. Hana Dalíko-
vá) 80 Kč za konzultaci 
12. 12. (pondělí), 16–18 hod. 
Podpora psychiky 
8. 12. (čtvrtek), 17–20 hod. 
Téma tohoto setkání: Vztahy, vztahy, vzta-
hy. Nabízíme Vám podporu v důvěrné sku-
pině k  vyslechnutí a  sdílení Vašich zkuše-
ností. Skupina je zdarma. 
VÁNOČNÍ TÝDEN v MaTami plný překva-
pení 
12.–16. 12. v dopoledních aktivitách 
Během dopoledních aktivit si s dětmi vyro-
bíme vánoční dekoraci, pošleme skořápky 
po vodě, rozbalíme dárečky do MaTami. Po-
rovnáme chuť vánočního cukroví, zazpívá-
me koledy… Přijďte si užít s dětmi vánoční 
atmosféru. Vždy od 9 do 12 hod. 
Porucha autistického spektra – svépo-
mocná skupina 
15. 12. (čtvrtek), 16–18 hod. 
Zveme rodiče dětí s PAS k nám do centra 
na pravidelné setkávání, sdílení zkušenos-
tí a  rad. Tato tzv. svépomocná skupina se 
schází jednou měsíčně (každý třetí čtvrtek 
v měsíci). 
Pečeme zdravé cukroví 
19. 12. , 14–17 hod. 
Cena: 300 Kč 
Proběhne v  rámci svépomocné skupiny 
rodičů dětí s  potravinovou alergií. Jedna 
z  maminek navštěvujících tuto skupinu 
nám představí recepty vhodné pro alergiky, 
naučí nás jejich přípravu, poradí s možný-
mi náhradami mléka, vajec a jiných alerge-
nů. Odnesete si domů recepty, cenné rady 
a voňavé vánoční cukroví. Nutné se přihlásit 
do 14. 12. na prihlasse@matami.cz. 
Povede: Mgr. Kateřina Dobiášová. 
MaTami cvičení s Danou 
Na všechny lekce je nutná REZERVACE. 
Více informací najdete na stránkách htt-
ps://www.facebook.com/instruktorkaDM/. 

Pravidelné dopolední aktivity: 50 Kč 
(cena pro členy 35 Kč)

Aktivity projektu Čas pro rodinu jsou 
podpořeny z  dotačního programu Rodina 
a ochrana práv dětí MPSV a dále PK, Měs-
tem Polička a CBM.

MATAMI

MIKULÁŠ A PEKELNÉ DOVÁDĚNÍ 
Těšit se můžete na Mikuláše s  nadílkou, 

čertovské a andělské hry, bohaté občerstvení. 
Obří andělé přijdou mezi nás, rozzáří dětské 

oči i srdce dospělých, zazpívají koledy a pokud 
jste byli celý rok hodní, andělé vyřídí vaše přání 
Ježíškovi. Zlobivé děti čerti zváží na čertovské 
váze a sepíší s nimi pekelnou smlouvu. 
Termín: pondělí 5. 12. 
Čas: 17–19 hod. 
Místo: Náměstí Palackého Polička 
Informace: Alena Hejduková, 
 tel.: 461 725 352, 736 761 281 

Ve spolupráci se Spolkem přátel SVČ 
Mozaika. Za velmi nepříznivého počasí se 
akce nekoná. 

Aktuální informace na www.mozaika-
-policka.cz, facebook Mozaika. 

VÁNOČNÍ STEZKA 
Oblíbená samoobslužná trasa s úkoly pro 

malé i velké děti v Liboháji. 
Termín: od 24. 12. 2022 do 2. 1. 2023
 (podle počasí a stavu stezky) 
Místo: Liboháj Polička 
S sebou: Sportovní oblečení, dobrou 
 náladu, svačinu do batůžku. 
Informace: www.mozaika-policka.cz, 
 facebook Mozaika. MÍT KAM JÍT

KURZ MALBY 
Termíny: pátky od 6. 1. 2023 do 28. 4. 2023 
Čas: 17–19 hod. 
Místo: SVČ Mozaika 
Cena: 2 100 Kč 
Lektorka: Dagmar Němcová 
Přihlášky: do 30. 12. 2022 
S sebou: pastelky a vlastní skicák 
Informace: Alena Hejduková, hejdukova@

MOZAIKA

Po krásném slunečném dni padla na park 
mlha…

A to zrovna ve chvíli, kdy se scházely děti, aby 
uložily broučky ke spánku. Park nazdobený tisíci 
světýlky byl v mlze jako z pohádky. Děti si na ces-
tu svítily lampiónky a zvesela plnily úkoly. Cestou 
k  broučkově postýlce tančily s  vílami, pomáhaly 
hovniválovi, počítaly, kreslily, skákaly… prostě si 
to užívaly. 

BROUČCI V MLZE
Po vyčerpávající cestě přišla každému vhod pa-

lačinka, párek v rohlíku a teplý nápoj na zahřátí. 
Promítání pohádky nechybělo ani letos. Mlhu 

vystřídala tma a všichni broučci se pomalu ode-
brali do svých postýlek. 

Dokážeme v Mozaice cokoli… i objednat si krás-
né počasí s kouzelnou mlhou jako bonusem. 

Pak už stačí jen stovky hodin přípravy a desítky 
pomocníků, aby se akce podařila. 

Odměnou jsou pro nás šťastné děti, vaše po-
chvalné komentáře a fotky, které s námi sdílíte. 

Vážíme si vaší návštěvy a  těšíme se na další 
akci. Třeba MIKULÁŠ 5. 12. na poličském náměstí. 

Za pomoc s akcí děkujeme: Hance, Žandě, Bo-
hunce, Jardovi, Kubovi I., Františkovi, Štefanovi, 
Romanovi, Petrovi M., Tomášovi, Jirkovi, Fandovi, 
Daliborovi, Elišce, Davidovi, Petrovi V., Mařence, 
Aničce G., Viktorce, Michalce, Janče, Barče, Jaku-
bovi., Aničce K., Ele, Zuzce L., Kačce S., Kamče, 
Zuzce S., Valče, Trinity, Nikolce, Kristýně, Kačce 
B., Daně, Pavle Kaláškové a pojišťovně INSIA, a. s. 

Irena Chroustovská

 mozaika-policka.cz, 
 tel.: 461 725 352, 736 761 281 

KVĚTINY JINAK 
Tvořivý workshop pro studenty a dospě-

lé – květiny z krepového papíru 
Termín: úterky 17., 24., 31. 1. a 14. 2. 2023
Čas: 16:30–19:30 hod. 
Cena: 1 200 Kč 
Přihlášky: do 10. 1. 2023 
Informace: Zdeňka Švecová 

KURZ VITRÁŽE 
Termíny: středy 18., 25. 1., 1., 15., 22. 2. 2023 
Čas: 17–19 hod. 
Cena: 1 300 Kč 
Přihlášky: do 13. 1. 2023 
Informace: Alena Hejduková, hejdukova@
 mozaika-policka.cz,
 tel.: 461 725 352, 736 761 281 
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Autumn is a  lovely season, that is why 
we decided to invite children to spend one 
holiday morning with English. We met on 
the 26th of October, quickly got to know 
each other, stretched ourselves a little and 
left for a  walk. We admired colourful na-
ture, picked leaves, and sang some songs. 
After we returned to the Zelený domeček, 
children made beautiful lion pictures deco-
rated with the picked leaves. Th ey also lear-
ned some new English words and phrases. 

Autumn English 
Podzimní angličtina

Th e whole morning went really well, and we 
all enjoyed it a lot! 

Podzim je nádherné roční období, proto 
jsme se rozhodli pozvat děti ke společně 
strávenému prázdninovému podzimní-
mu dopoledni s  angličtinou. Sešli jsme se 
ráno 26. října, rychle se seznámili, protáhli 
a vyrazili jsme na procházku. Po cestě jsme 
obdivovali barevnou přírodu, sbírali lístky 
a také jsme si zazpívali. Po návratu do Ze-
leného domečku si děti z nasbíraného listí 

Záchranná stanice pro volně žijící živo-
čichy Pasíčka každým rokem přijme nema-
lý počet ježků a  dělá maximum pro jejich 
úspěšnou hibernaci a bezpečný návrat zpět 
do přírody v  jarních měsících. Na podporu 
jejich úsilí v péči (nejen) o ježky vznikla prá-
vě tato sbírka. 

Od konce října a  během listopadu děti 
z  1. i  2. stupně přinášely do školy kon-
zervy, granule a  piškoty. Nashromáždili 

ZŠ Na Lukách 
– Sbírka krmení pro ježky 

jsme opravdu velké množství této potravy 
a 16. listopadu jsme naplnili auto záchran-
né stanice, kdy nám ošetřovatelé přivezli 
ježka ukázat a zajímavě o něm povyprávěli. 

Zpozorujete-li v  tomto období ježka, je 
na místě nejprve zvážit, zda je pomoc člo-
věka nutná. Vždy je lepší předem se pora-
dit s  odborníky. To platí ohledně jakého-
koli volně žijícího zvířete. Na lince 112 vás 
zkontaktují se Záchrannou stanicí. Zde je 

Rodiče a  jejich děti z  Poličky a  okolí, kteří 
mají zájem o  vznik lesní mateřské školy, se 
setkávají od začátku října. Každou středu do-
poledne trávíme čas v přírodě s našimi dětmi, 
společně tvoříme, hrajeme různé hry a  nebo 
jen děti necháváme objevovat lesní svět. Zá-
roveň mapujeme místa v okolí Poličky a hledá-
me vhodný a bezpečný prostor, kde by mohlo 
vzniknout zázemí pro lesní mateřskou školku 
od jara 2023. 

Lesní školka může být místo, kde se pod 
profesionálním dohledem pěstují sazenice 
stromů, které se později vysadí do lesa. Po-
kud ale máme na mysli lesní mateřskou ško-
lu, nebo lesní klub, je to způsob předškolního 
vzdělávání pro děti většinou od tří do šesti 
let. Jedná se o  nejčastější alternativu státní 
mateřské školy. První lesní mateřská školka 
vznikla v 50. letech v Dánsku. V Česku fun-
gují od roku 2008, v  současnosti jich je po 
celé republice více než 150. Lesní školky jsou 
většinou neziskové organizace a  jejich chod 
z velké části podporují sami rodiče ve formě 
školkovného nebo dobrovolné pomoci. Přispět 
může také obec nebo jiné instituce. 

Tyto školky se zpravidla nacházejí v  těsné 
blízkosti přírody, nejčastěji u lesa nebo ovoc-

Lesní mateřská školka pro Poličsko
ného sadu. Děti jsou v průběhu celého školní-
ho roku v každodenním kontaktu s přírodou. 
Tráví většinu dne pohybem venku na čerst-
vém vzduchu. Přirozeně tak získávají imuni-
tu, jsou otužilejší a odolnější. Lesní školky se 
řídí heslem není špatné počasí, jenom špatné 
vybavení. Zejména pak v zimním období jsou 
nedílnou součástí lesních školek i vzdělávací 
a kulturní akce, které děti navštěvují. 

Každá lesní školka má svoje takzvané „zá-
zemí“, tedy místo pro děti, vyhrazené pro od-
počinek a ranní přivítání a zimní ohřátí. Jsou 
zde uložené pomůcky a náhradní oblečení pro 
děti. Jako zázemí lesní školce většinou slouží 
maringotka, chatka nebo jurta. Menší skupin-
ku dětí (přibližně 12–16) po celý den provází 
dva průvodci, tedy lidé s pedagogickým vzdě-
láním, nebo odpovídajícím kurzem. Průvodci 
se k  dětem chovají s  laskavostí, respektem 
a partnerským přístupem. Snaží se v co nej-
větší míře rozvíjet jejich fyzické a  duševní 
schopnosti, vlastnosti i nadání. Připravují ho 
na odpovědný život ve svobodné společnosti, 
vedou k toleranci a respektu k přírodě. Dbají 
na bezpečné prostředí pro děti a dodržování 
stanovených pravidel. Děti mohou ve volném 
hraní v prostředí přírody vyhledávat zvláštní 

místa jako jsou bunkry nebo skrýše, vydávat 
se na dobrodružství, rozvíjet svou fantazii, lo-
vit, sbírat, vytvářet si své malé světy. To jim 
v dospělosti může pomoci k citlivému a udrži-
telnému přístupu k přírodě a zdravým sociál-
ním vztahům ve společnosti. 

To vše chce pro svoje děti i mnoho rodičů 
v našem okolí. Scházíme se společně s dětmi 
každou středu dopoledne. Objevujeme místa, 
která by byla pro každodenní pobyt v přírodě 
vhodná, diskutujeme o možnostech a hledá-
me cestu, jak tento sen uskutečnit. Přidat se 
nebo nabídnout pomoc můžete na adrese les-
niskolkapolicka@gmail.com 

Připojit se, nasát atmosféru a  podpořit 
vznik školky můžete i na Adventním jarmarku 
maličkostí 11. 12. od 15:00 do 18:00 v kato-
lické faře v Poličce. Připraveny budou tvořivé 
dílny zdobení perníčků, vyrábění vánočních 
přání, plstění z ovčí vlny anebo Zvonkohraní. 
Budete si moci zakoupit keramiku, čerstvé 
pečivo, cukroví a buchty, plstěné víly, jablečné 
marmelády, fi lcové maňásky, ale taky třeba 
up(re)cyklované drobnosti. 

Těšíme se na vás, 
Komunita rodičů lesní školky. 

www.lesnims.cz

vytvořily obrázek lva a naučily se pár no-
vých slovíček a frází. Dopoledne se vydařilo 
a všichni jsme si ho moc užili! 

Barča & Anet

i číslo Pohotovostní linky Záchranné sta-
nice Pasíčka: 777 678 777. 

Vám všem, kteří jste se rozhodli pomoci 
a přispět do této sbírky, patří veliké díky!
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Ležíme na fl anderských polích aneb upomínka 
Dne válečných veteránů 

Rok co rok se s příchodem druhého listopadové-
ho týdne začínají po ulicích objevovat lidé, jež zdo-
bí oděv rudými kvítky. Vlčí mák je spojován s Dnem 
válečných veteránů připadajícím na 11. listopad. Na 
den, kterým skončilo jedno z největších krveprolití v 
lidské historii. 

Během tohoto dne se neoslavuje válka a bolest, 
která s ní přišla a zůstala po dlouhá desetiletí. Tento 
den je věnován památce všech padlých vojáků a obětí 
válek. A v letošním roce se tento den připomínal i u 
nás, na poličském gymnáziu, kde se v pondělí usku-
tečnila vernisáž fotografi í por. Daniela Hlaváče z misí 
z Afganistánu. Následně na ni navázala přednáška o 
současné situaci na Ukrajině a české armádě s pplk. 
Zelinkou. Ve stejný čas jsme také mohli bedlivě na-
slouchat příběhům českých legionářů a osudu gene-
rála Vojcechovského, líčení drsného maratonu přes 
zamrzlé jezero Bajkal a vyprávění o běžném životě 
na Sibiři od paní Gabriely Havlůjové. V pátek 11. lis-
topadu následoval pietní akt u památníku Vdovy v 
poličském parku. 

Pondělí, tři čtvrtě na deset. Procházím prázdným 
suterénem a pokračuji po kamenných schodech do 
mezipatra. Dnes to na chodbě v „krčku“ žije víc, než 
je zvykem. Úzký prostor je lemován stojany s foto-
grafi emi z vojenských misí v Afganistánu. Zastavuji 
se u bílých dveří ředitelny a krátce se zdravím s au-
torem vystavovaných fotografi í poručíkem Danielem 
Hlaváčem. Šum davu utichá a vernisáž je zahájena 
za doprovodu malého studentského hudebního usku-
pení. Stojím bokem a z dálky si prohlížím fotografi e. 
Mnohé z nich jsou mi důvěrně známé a snažím se 
vybavit si útržky příběhů, které se za nimi skrývají. 
Hudba utichá a slova se ujímají moderátorky. Připo-
mínají dobročinnou sbírku pro veterány, pořádanou 
Pamětí národa, vítají vážené hosty a zpovídají poru-
číka Hlaváče, zajímají se o jeho službu v armádě a 
lásku k focení. 

„Fotka, jak jdou kluci do kopce s horami v pozadí, je 
asi moje nejoblíbenější. Nosil jsem totiž nejtěžší zbraň 
čety, k tomu jsem ještě býval ověšený foťákama. Pro-
to jsem si taky od kluků vysloužil přezdívku Mula. A 
když jsem tenkrát vylezl na ten kopec, skutečně jsem 
už nemohl. Ale když jsem se otočil a viděl, jak jdou 
za mnou, vyfotil jsem to. Takže ta fotka byla pořádně 
vydřená.“ Se zájmem posloucháme jeden z drobných 
příběhů autora, který uzavírá celou vernisáž. Chodba-
mi to nadšeně bzučí a je poznat, že na mnohé udělaly 
fotografi e velký dojem. Přesouvám se do třetího patra 
na přednášku. Vítají mě tváře nedočkavců, kterým se 
podařilo ukořistit místa v předních řadách. 

„Původně jsem zvažoval, že bych mluvil o vojen-
ských tradicích nebo o svých nasazeních v Afghánis-
tánu. Ale přišlo mi, že to téma, které na nás bije ka-
ždý den ze všech stran, působí jako slon v místnosti 
a spousta otázek by stejně nejspíš padala na téma 
Ukrajina.“ Takto vás vítá podplukovník Ivo Zelinka. 

Postupně jsme seznámeni s historií konfl iktu, jeho 
vývojem, specifi ky a dokonce nakrátko anektujeme 
Královec. Samozřejmě, pouze jen jako názornou ukázku. 

Po konci přichází debata. Když se zvednou ruce 
prvních odvážlivců, tak se nám diskuse rozproudila, 

Okem a perem studentů
jak by řekli Cimrmani. Otázky se týkají především 
Ukrajiny, mise v Afganistánu a toho, jak česká ve-
řejnost vnímá armádu. Najde se však i odvážlivec, 
který se ptá, zda jsou vojenské knofl íky na uniformě 
ze zlata. Na tuto otázku se nám dostává překvapivě 
rozsáhlá odpověď, včetně historického vývoje oněch 
knofl íků a porovnání rozdílů mezi českou a americ-
kou uniformou. Moje práce, však ještě není u kon-
ce. Zatímco se připravuji na rozhovor, kolegyně se s 
dalšími studenty účastní přednášky Sibiří po stopách 
legionářů. 

Gabriela Havlůjová již při studiu na gymnáziu děla-
la rozhovory s pamětníky, což ji doprovází až dodnes. 
Po zjištění, co skutečně znamená být historikem, 
absolvujeme rychlokurz novodobé historie. První 
světová válka, osudy československých legionářů a 
zejména generála Vojcechovského. „Zemřel na Si-
biři, neznámo kde,“ končí magistra větu. Všichni už 
tuší, co bude následovat. Přechází na lámání chleba 
a odjíždíme na Sibiř. „Na Sibiř? To ses snad zbláznila, 
ne?“ přesně taková byla reakce manžela paní Havlů-
jové, když mu oznámila, že chce ke svým třicetinám 
letenky na Sibiř, aby mohla pátrat po stopách česko-
slovenských legionářů. „Manžel nebyl moc nadšený, 
odmítl jet se mnou,“ dodává. To ji však nezastavilo, 
její odhodlání bylo silné. Přistává a pokračuje třídenní 
jízdou transsibiřskou magistrálou. Vypráví například 
příběh o muži, který byl vysazen uprostřed Sibiře, 
500 km od města, za porušení zákazu kouření. Nako-
nec dojíždí do cíle a za pomoci místního učitele děje-
pisu prozkoumává místa – údajné hroby legionářů a 
nalézá i hrob generála Vojcechovského. 

V roce 2018 opětovně navštěvuje Rusko a účastní 
se BaikalIceMarathonu. „To si můj manžel už skuteč-
ně myslel, že jsem se zbláznila,“ směje se. Tehdy to 
možná tak úsměvné ale nebylo. Dostat se tam byl boj 
– musela zfalšovat potvrzení o sportovní způsobilosti 
a ještě před maratonem uběhnout 10 km pod 1 ho-
dinu po zamrzlém ledě, aby jí bylo dovoleno účastnit 
se závodu. „Na startu mě přivítali jako závodnici z Ra-
kouska-Uherska,“ pokračuje, „… je neskutečně krásné, 
když běžíte a slyšíte dunění ledu.“ Závod se sice musel 
přerušit kvůli hurikánu, ale i tak si paní Gabriela odnáší 
cenné zkušenosti, zážitky, ale také omrzliny. 

V roce 2020 už nejede na Sibiř sama. Se skupinou 
nadšenců historie se pokouší o přesnou rekonstrukci 
pochodu československých legionářů v čele s gene-
rálem Vojcechovským. Povídání o Sibiři končí a histo-
rička zve studenty na další cestu za poznáním – do 
Kazachstánu příští rok v červnu – po stopách vojáků 
pásem zajateckých táborů. 

 Přistupuji k oběma mužům ve vojenských unifor-
mách. 

Na hlavách mají nasazené červené barety a na 
ramenou nášivku 43. výsadkového praporu. Jsem 
nervózní, ale přesto zapínám diktafon a začínám roz-
hovor. 

 Co vás přivedlo do armády? 
Pplk. Zelinka: Jsem dlouholetý skaut, takže jsem k 

pobytu v přírodě měl blízko. Nepocházím z vojenské 
rodiny. Když jsem se ve druháku na gymplu rozho-
doval, co budu dál dělat, tak mi to přišlo jako dobrá 
volba, protože to spojovalo věci, které jsem dělal ve 
skautu a také to přinášelo vidinu dobrodružství a vý-

zev. Navíc jsem byl dobrý v angličtině, což se mi také 
u průzkumáků hodilo. 

Por. Hlaváč: U mě to je obdobné. Také nemám vo-
jenskou rodinu, ale děda byl policista, přesněji detek-
tiv. Vždycky nám vyprávěl historky, které zažíval, když 
byl na vojně, a zůstalo mi to v srdci. A už tenkrát jsem 
si řekl, že chci jenom k výsadkářům. Nikam jinam. Cítil 
jsem, že tam zažiju to největší dobrodružství. 

Myslíte si, že je tato osvěta pro mladé lidi důleži-
tá? Jsou ještě nějaká stigmata spojená s vaší prací? 
Neromantizujeme si vás až moc? 

Por. Hlaváč: Já nejsem na rozdíl od Ivoše na sociál-
ních sítích, ale snažím se je sledovat, protože vím, že 
jsou součástí života mladých lidí. Chci zasít semínko 
do srdcí mladým lidem, aby si to nesli odmalička tak, 
jako jsem si to nesl já nebo Ivoš. Ne, aby to fungova-
lo tak, že „tohle vypadá dobře, tak já to zkusím.“ A 
ten člověk by si nešel za tím srdcem. Proto se také 
snažím o propagaci i ve svém osobním volnu, což si 
myslím, že je hodně důležité. 

Pplk. Zelinka: Já si myslím, že to význam má. Vý-
hoda i nevýhoda profesionální armády je ta, že po 
civilních lidech nic nechce. Takže nemají představu, 
co děláme, což ještě před 20 lety věděl každý chlap, 
který vojnou prošel. Proto cítím informační dluh. Pře-
devším na síti Twitter, se snažím pro laiky vysvětlo-
vat to, co se děje na Ukrajině nebo co to znamená 
být výsadkářem. 

Na Twitter bych ráda navázala a cituji „Zítra vy-
věsím českou vlajku. Proto, že vidím smysl v tom vá-
žit si a pečovat o naši vlast. Starat se o věci veřejné, 
myslet na celek. Pokud souhlasíte, zkuste ji 28. října 
vyvěsit taky.“ S dovolením přejdu na občanský po-
hled vaší služby, protože oba nosíte českou vlajku na 
rameni. Co to pro vás znamená? 

Pplk. Zelinka: Vlast nebo národ, podle toho, jak to 
pojmete, je poslední skupina lidí, ke které se můžete 
emočně obrátit. Je tam nějaké „fi ktivní příbuzenství“. 
Toto je pro vojáka důležité. Ve chvíli, kdy je povolán k 
tomu, aby svůj život nasadil za svoji vlast, což je také 
v přísaze, tak to je nejen racionální, ale i emocionál-
ní rozhodnutí. Proto je  důležité, aby ta vlast nějak 
vypadala, měla fungující občanskou společnost, svo-
bodná média. Aby to nebyla marná oběť. 

Když řeknu být českým občanem. Jaká slova se 
vám vybaví? 

Pplk. Zelinka: Improvizace. Československé legie. 
Druhováleční parašutisté. 

Por.Hlaváč: Odvaha. 
V pátek se koná pietní akce u památníku Vdovy 

v poličském parku. Čestná stráž nacvičuje nástup, 
zvukaři upravují hlasitost.Sledujeme část studentů v 
dobových kostýmech. 

Je 11 hodin, vyzvánějí zvony a poté zazní česká 
hymna. Krátce nato přistoupí k mikrofonu pan ředitel 
Josef Dvořák. Mluví o obětech světových válek, ak-
tuálním dění na Ukrajině a velkém významu tohoto 
státního svátku, protože, jak již řekl George Santaya-
na „Ti, kdo si nepamatují minulost, jsou odsouzeni 
k tomu ji opakovat.“ Vzápětí převezmou slovo faráři 
evangelické a katolické církve. Zdůrazňují, že oslavu-
jeme svobodu, neoslavujeme válku, a poté následuje 
společná modlitba. 

Čestná stráž, pochod, báseň Na fl anderských po-
lích, čtení válečné korespondence. 
Studentky 3. A: Gebová Julie, Petrásová Soňa, Řího-

vá Barbora, Soukalová Aneta
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Exkurze do Prahy
Žáci devátých ročníků se zúčastnili exkurze do Prahy.  

Cílem byl Pražský hrad, kde společně s  průvodkyní jsme si 
prohlédli chrám sv. Víta, Vladislavský sál, Zlatou uličku a Da-
liborku. V odpoledních hodinách jsme navštívili Poslaneckou 
sněmovnu Parlamentu České republiky. Nejvíce nás zajímalo, 
kde sedí členové vlády, bývalý premiér a poslanci z našeho re-
gionu. Zbyl nám i čas na nákupy a nezbytné fastfoody. Někte-
ré třídy na Václavském náměstí narazily na známé celebrity.

Preventivní programy
6. ročníky absolvovaly dva programy Bolest jménem šika-

na a  Kyberšikana. Dozvěděly se, jak se cítí ponižovaný, kdy 
nejčastěji k šikaně dochází, kde hledat pomoc. V průběhu be-
sedy byli žáci upozorněni především na nebezpečí anonymity 
útočníků. Agresor nemusí vůbec vypadat podezřele, ale tím, že 

Zprávy z Masarykovy ZŠ
dobře ovládá elektronickou komunikaci, může být pro ně velmi 
nebezpečný. Je prakticky nemožné útočníka dohledat a  po-
trestat, a proto jedinou možnou prevencí je naše chování, naše 
opatrnost. Útoky mohou mít různou formu a různou intenzitu.

První pomoc
Projekt zaštítěný Českým červeným křížem a Mozaikou ab-

solvovali žáci sedmiček. Cílem bylo žákům poskytnout základní 
informace v poskytování laické zdravotní první pomoci. Ve dvou 
hodinách se žáci zaměřili na kardiopulmonální resuscitaci, na sta-
bilizovanou polohu, na komunikaci s dispečinkem zdravotnického 
operačního střediska. Pozitivní zpětná vazba od žáků je jasným 
signálem, že výuka první pomoci ve školách má své opodstatnění. 
Pokud by se žáci dostali do nějaké mimořádné situace, budou si 
vědět rady a svojí pomocí mohou zachránit lidský život.

har

Odlet v  říjnu na 14denní studijní pobyt byl spíše spon-
tánním rozhodnutím než předem plánovanou akcí. Začátek 
školního roku je totiž pro kantory podobně hektický jako jeho 
konec pro studenty, takže jsme si s  kolegyní předem stihly 
pouze pustit krátký dokument o zemi, ve které jsme se měly 
zaměřit na další vzdělávání. 

Malta, skupinka ostrovů nacházejících se mezi Sicílií a Afri-
kou si velmi rychle získala naše srdce, stejně jako její obyvatelé. 
Navštívily jsme ostrov Gozo, západní pobřeží ostrova Malta, 
pohádkově tichou Mdinu s  rozrůstajícím se Rabatem a opa-
kovaně jsme se vracely do hlavního města Valetta, které ve 
dne zdobí bezpočet malých barevných balkonů a večery mají 
kouzelnou atmosféru díky hře světel, množství příjemných re-
staurací, kaváren i živé hudbě. 

Vraťme se ale k cíli naší cesty. Nápad vyučovat na Maltě 
cizince angličtinu se zrodil před více než 50 lety a Institut an-

Učitelé s Erasmem+ na Maltě
glického jazyka, sídlící ve Valettě, je vyhlášeným střediskem 
podobně jako množství dalších škol, rozesetých po celém os-
trově. My jsme si zvolily Gateway School of English ve městě 
San Gwannu, kde jsme navštěvovaly jednak kurzy zaměřené 
na metodologii výuky anglického jazyka a také kurzy jazykové. 

Díky skvělým, zkušeným kantorům (kteří své třídy měli rádi 
úplně stejně jako Rostenův pan Kaplan) a naprosto jedinečným 
spolužákům z celého světa si člověk naplno uvědomí, že smyslem 
programu Erasmus+ je nejenom další vzdělávání a  objevování 
nových míst, ale především setkávání se s jinými lidmi, poznávání 
kulturních odlišností a uvědomění si, že všichni jsme na jedné lodi 
se svými ideami, přáními, radostmi i starostmi. 

Náš velký dík patří srdečným Malťanům, výborným učitelům 
Gateway School of English a rovněž kolegům z gymnázia, kteří za 
nás suplovali v době naší nepřítomnosti. 

Zdena Kleinová a Barbora Pejcharová

V úterý 6. prosince proběhne od 14:00 do 17:00 na Gym-
náziu Polička Den otevřených dveří. Všechny zájemce o stu-
dium a  prohlídku školy srdečně zveme k  osobní návštěvě 
gymnázia. Připravena je celá řada aktivit. V  laboratořích pří-
rodovědných předmětů si návštěvníci aktivně vyzkouší něco 
z  toho, s  čím se seznamují a  na čem pracují naši studenti 
v hodinách biologie, chemie a fyziky. Představeny budou akti-
vity z dalších předmětů. Svůj prostor bude mít školní kutilský 
a programátorský kroužek MAKERS či prezentace programu 
Cena vévody z Edinburghu. 

O zkušenosti s dějepisným projektem Příběhy našich sou-
sedů se podělí studenti, kteří se tohoto projektu účastnili. 
Dozvíte se, do jakých zemí cestujeme za poznáním a zdokona-
lením jazykových dovedností. Zájemci se budou moci zapojit 

Den otevřených dveří na Gymnáziu 
do probíhající akce Maraton psaní dopisů, kterou pořádáme ve 
spolupráci s Amnesty International. 

Občerstvení pro tělo nabídne naše gymnaziální kavárnička, 
duši pak potěší vystoupení pěveckého sboru Juliettes, zhléd-
nutí výstavy fotografi í por. Daniela Hlaváče či putovní výstavy 
mapující životní pouť vynálezce polarografi e a jednoho ze dvou 
českých laureátů Nobelovy ceny prof. Jaroslava Heyrovského. 

Čas bude také na prohlédnutí sportovního zázemí školy. 
V rámci dne otevřených dveří se budou moci zájemci o stu-
dium seznámit s  průběhem přijímacího řízení a  s  nabídkou 
přípravných kurzů, do kterých bude možné se počínaje úterým 
6. prosince 2022 zaregistrovat. 

Těšíme se na Vás! 
Josef Dvořák, ředitel školy 

Využijte 

nabídku 

pokládky podlah 

a ušetřete 20 % 

z cen materiálu!

Akce platí do konce roku 2022

* Více o podmínkách akce vám sdělí prodejce

MILADY HORÁKOVÉ 4

SVITAVY

Před koncem roku je shon všude a ani naše škola 
není výjimkou. Na začátku listopadu se žáci taneční-
ho oboru rozjeli do Brna na festival tance Dance Life 
Expo 2022, kde měli možnost se zúčastnit mnoha 
zajímavých workshopů v oblasti moderního tance s 
profesionálními tanečníky. Na svátek sv. Martina k nim 
pak na taneční sály zavítala lektorka Lenka Fučíková 
s workshopem zaměřeným na lidové tance. Kromě 
těchto aktivit je v plném proudu příprava vánočního 
představení Louskáček, na který vás pozveme těsně 
před vánočními svátky.

Naši žáci také slavili úspěchy v soutěžích. Adéla 
Nguyen v soutěži Slovo dětmi malované s tématem 
„Pověsti“ získala 1. místo za obrázek Zpívající lípa. 
V hudebním oboru se pak podařilo Štěpánu Jandlovi 
postoupit do fi nále soutěže Hraj online!, kde v polo-
vině listopadu v Sukově síni Domu hudby v Pardubi-
cích získal 1. místo a celkové vítězství mezi dřevěnými 
dechovými nástroji. Toto umístění s sebou nese ještě 
možnost další spolupráce s Pardubickou fi lharmonií a 
to v rámci cyklu Pardubické hudební jaro 2023. Oběma 
úspěšným žákům gratulujeme.

Jsme rádi, že po dlouhé odmlce můžeme našim žá-
kům, pedagogům, ale i vám – našim hostům – nabízet 
zajímavé koncerty v podání vynikajících hudebníků a 
navíc ukázat mimo jiné např. hru na dva klavíry. Kromě 
jiného jsme tedy v měsíci listopadu uspořádali koncert 
pro jeden i dva klavíry – představil se náš pan učitel 
a klavírista v jedné osobě - Petr Kašpar a jeho hosté 
z Konzervatoře Brno – MgA. Ladislav Doležel a Matej 
Šabík. Se spolkem Náš Martinů jsme také připravili 
koncert dua Ensemble Unique. V našem sále zahrála 
fl étnistka Kristine Gandera-Schumann a akordeonista 
Jan Meisl.  

Prosinec se ponese tradičně v duchu adventu a na 
začátku měsíce také vzpomeneme na Bohuslava Mar-
tinů, a to koncertem k jeho narozeninám – 8. 12. v 
17 hod. v malém sále Tylova domu. Sváteční pohodu 
navodíme Vánočním koncertem ve velkém sále Tylo-
va domu 14. 12. v 17 hod. a po baletním představení 
Louskáček, které proběhne 20. 12. v 18 hod. ve velkém 
sále Tylova domu, uzavřeme naše předvánoční ladění 
21. 12. v 18 hod. v sále ZUŠ Vánočním koncertíkem. 
Akcí je tedy nemálo a věřte, že se na vás budeme opět 
těšit…

Gabriela Vraspírová Vorbová

ZUŠ předvánoční

V prvním říjnovém týdnu jsme se s dětmi naší MŠ 
zúčastnili projektového dne – Les, učit se v lese, který 
pro nás připravila Mozaika.

Autobus nás dovezl na Bukovinu k hájence, kde si 
děti daly svačinu v přírodě a poté se věnovaly nachys-
tanému programu.

Poznávaly stopy a druhy zvířat. Na stromových 
hodinách pomocí hodinových ručiček spojovaly druhy 
stromů a jejich plody, které k sobě patří.

Na vycházce po lese sbíraly přírodniny a u krmelce 
se dozvěděly, jak správně zakrmit divoké zvěři.

Zvuky lesa vnímaly v „mechové postýlce“.
Celé dopoledne si děti krásně užily na čerstvém 

vzduchu s úsměvem na tváři.
Děkujeme za pěkně připravený program.

Za Mateřskou školu Luční děti a paní učitelky

Výlet v lese

Výlet v lese
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SOŠ a SOU Polička opět poskytla náhled do svých 
prostor, a  to při příležitosti konání dne otevřených 
dveří. Ten každoročně probíhá v podzimním a zimním 
čase. Letošní první den připadl na úterý 15. 11. 

Po příchodu čekala na hosty vybavená recepce ob-
sluhovaná žáky oboru Hotelnictví a cestovního ruchu, 
který je v nabídce školy sice nejkratší dobu, ale i přesto 
si našel své spokojené zájemce, kteří se rádi vydávají po 
dobrodružných studijních cestách gastronomie a ces-
tování. Personál recepce za svou směnu předal cenné 

Den otevřených dveří
informace i  brožurky celkem 54 budoucím absolven-
tům gastronomie. 

Je všeobecně známo, že SOŠ a SOU Polička se dlou-
hodobě zaměřuje na nabídku gastronomických oborů. 
Navíc se prezentuje i  oblast hotelnictví a  cestovního 
ruchu. Prozatím se pro zájemce z řad žáků základních 
škol jeví být nejlukrativnější obory kuchař–číšník, řez-
ník–uzenář a  cukrář. Stále více také zaznívá potřeba 
navštěvovat specializaci, která má co nejspolehlivější 
uplatnění na trhu práce. Lákavou nabídku podtrhuje 
i  výhodná podpora řeznického řemesla – Masokom-
binát Polička, a. s. tak sponzoruje žákům ubytování 
i stravování. 

Zájemci o  pestrou škálu nabízených oborů si pod 
vedením pedagogů prošli jednotlivá stanoviště, pokud 
chtěli, mohli si i  sami vyzkoušet práci s  barmanským 
inventářem či využít možnosti asistovat při fl ambování 
ovoce nebo palačinek. Uvítali i nahlédnutí do prostoru 
řeznických a  cukrárenských dílen a  praktická ukázka 
z  oblasti tajuplné a  nápadité gastronomie také nezů-
stala bez ohlasu. „Budoucí žáci a studenti rádi sledovali 
své starší kolegy, kterak s náležitým pracovním zápalem 
a  zájmem předvádějí praktickou stránku znalostí zís-
kaných na SOŠ a SOU Polička a rozvíjených v kurzech 
Teatender, Barman, Barista, Someliér a Carving. Navíc 
byl dnešní den koncipován pod heslem Posvícení, jemuž 
vévodila slavnostní tabule prostřená v jídelně školy,“ do-
plňuje Mgr. L. Havlík, vedoucí učitel odborného výcviku. 

Putování světem chutí a vůní bylo završeno na recep-
ci. Zde si uchazeči vyplnili dotazník a obdrželi sladkou 
připomínku na první den otevřených dveří, který pro ši-
rokou veřejnost uspořádala SOŠ a SOU Polička. 

J. Boháčová 

SOŠ a SOU Polička vstoupila do školního 
roku s plným soutěžním nasazením a vypla-
tilo se. Žáci přijímají celorepublikové sou-
těžní výzvy, které chystá Česká barmanská 
asociace, a posouvají se tak ve svém profes-
ním zaměření vpřed. 

Hned na konci září dostali svou šanci žáci 
cukrářského oboru. Vyrazili na Olomoucko 
a  vrátili se s  krásným bronzovým místem, 
které jim přísluší za dovednosti uplatněné 
v  kategorii Juniorský dort roku. Nositelkou 
bronzu je Natálie Hňoupková. 

Své příležitosti se dočkali také žáci řeznic-
kého kumštu, a  to hned 13. 10., kdy si pro 

Úspěchy studentů poličské SOŠ a SOU
ně domovská škola připravila tolik oblíbenou 
Řeznickou sekyru. Jako obvykle se soutěžilo 
v  družstvech i  jednotlivcích a  jejich výzvou 
se stalo bourání vepřové půlky. Poličské duo 
Martin Boháč a František Stodola si vybojo-
valo stříbro, za sólisty zůstala stříbrná příčka 
rovněž v Poličce, a to v rukou Martina Boháče. 

Následující dny se pohybují v  další ple-
jádě gastronomických přehlídek. Po Olo-
mouci zamířil soutěžní „zouvácký výkvět“ 
do Brna, kde jim 25. 10. byla náležitou vý-
zvou CZECH BARTENDERS ASSOCIATION 
TEAM CHALLENGE. O metu nejvyšší se zde 
mohli ucházet soutěžící v  čtyřčlenných tý-
mech, kteří absolvovali alespoň čtyři z šes-
ti nabízených disciplín. Z  celkového počtu 
13 přihlášených škol si naše škola dovolila 
nevídaný kousek – poskládat dva soutěžní 
týmy a navíc oba úspěšné. Což jednoznačně 
dosvědčuje získané stříbro i bronz. O stříbr-
ný lesk se postarali Nela Furchová (míchaný 
nápoj), Štěpán Střítežský (barista), Gabrie-
la Unčovská (teatender) a Tereza Němcová 
(degustace čaje). O bronz se s noblesou sobě 
vlastní postarali Eliška Fleková (barmanství), 
Terezie Havlíková (baristika), Adéla Zajíčková 
(teatender) a Michael Syno (degustace čaje). 
V jednotlivcích zde Terezie Havlíková získala 

cenné 3. místo, a to v disciplíně Reserva ju-
nior mistr kávy. Druhé místo si vysoutěžila 
Eliška Fleková v kategorii barmanské – Joh-
nnie Walker. 

Zatím poslední přehlídku gastronomické-
ho zájmu a šikovnosti navštívili naši nejpově-
řenější ve čtvrtek 10. 11. Slavkov se pro SOŠ 
a SOU Polička stal opět úspěšnou zastávkou 
na cestě za zkušenostmi. Z  celkového po-
čtu 27 účastníků si domů přivezli dvě zlata 
a jedno stříbro. V kategorii barman dosáhla 
Eliška Fleková na zlato díky svému precizně 
připravenému teplému drinku, o zlato se rov-
něž postarala Gabriela Unčovská, tentokrát 
v mixologii. Stříbrem byla dekorována Adéla 
Zajíčková, své síly taktéž poměřovala v mixo-
logii. 

„Nesmíme zapomenout ani na potřebné 
body, které si svým desátým místem zajistila 
Tereza Němcová. Jsme školou, která dokáže 
na jedné soutěži s přehledem poskládat dva 
úspěšné soutěžní týmy, to je pro mě potěšují-
cí poznání. Samozřejmě si velice cením všech 
úspěchů našich žáků a práce učitelů odbor-
ného výcviku, kteří své svěřence excelentně 
připravují,“ nešetří slovy chvály vedoucí od-
borného výcviku Lubor Havlík. 

J. Boháčová

Lidé na celé planetě každý rok v  prosinci, kdy si 
připomínáme Den lidských práv, posílají miliony ručně 
psaných dopisů s  výzvami k  osvobození konkrétních 
lidí, kteří se stali obětmi bezpráví. Naše škola se i letos 
připojí k Maratonu psaní dopisů, který zajišťuje orga-
nizace Amnesty International. V průběhu celého týdne 
od 5. do 9. prosince se do projektu zapojí především 
studenti gymnázia. Díky sdružení Otevírání Poličky se 
ve čtvrtek 8. prosince otevře stejná možnosti i polič-
ské veřejnosti. Stánek, kde bude možno odevzdáním 
dopisu podpořit konkrétního člověka, můžete navštívit 
na Palackého náměstí od 12:30 do 16:00 hod. 

Přidejte se i vy a pomozme společně osvobodit ne-
spravedlivě stíhané. 

Barbora Pejcharová

Maraton 
psaní 
dopisů
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Zveme všechny nadšené běžce i chodce na 
„Zimní pohádkový výlet“  

ZE ZÁMKU NA HRAD A ZPĚT. 
Běh krásnou přírodou, chvílemi cross s ná-

ročným stoupáním… po zelené turistické tra-
se s  všudypřítomnou historií našeho dolíku 
– ideální na zahřátí v novém roce… 

Takže se uvidíme 7. ledna 2023. 
Start, cíl a zázemí nám poskytne legendár-

ní Bysterská sokolovna. 
Prezentace od 11:00. Chodci start 12:00, 

běžci 13:00. 
Po silnici vyrazíme od sokolovny (s  výhle-

dem na Zámek Bystré) směr Hartmanice, pak 
nás čeká kaple sv. Jana Nepomuckého – známá 

Zimní pohádkový výlet
u nás jako „Hartmanská kaplička“, Hartmanice 
směr penzion na Vysočině, po zelené turistické 
přes babky do Svojanova, směr penzion Pala 
a dalším stoupáním dobudeme Hrad Svojanov. 
A to vše také zpět… Cca 12 km… 

Startovné dobrovolné, čísla povinná z dů-
vodu, že jsme všichni zpět. Čas bude měřen 
a zapsán ke jménu. Na Hradě se zahřejeme 
teplým čajem, v  cíli bude voda, káva, čaj 
a něco na zub. Všichni účastníci obdrží čest-
ný diplom. Vyhodnocení proběhne cca 15:30. 

NA AKCI Vás zve Bysterská Desítka. 
Kontakt: 775 644 118, e-mail: mirisan@

email.cz
Dvořák Míra, Petr Fric

Na druhý svátek vánoční 26. prosince po-
řádáme od 18 hodin v evangelickém koste-
le koncert. Amatérští hudebníci v  různých 
sestavách zahrají a  zazpívají málo známé 
vánoční písně, jež pocházejí z různých míst 
a  tradic. Pokud chcete ke svým Vánocům 
připojit něco neobyčejného, přijďte. Všichni 
jsou srdečně zváni. 

Jiří Tengler, farář 

ŠUMAŘSKÉ
VÁNOCE

V  sobotu 3. 12. se bude konat tradiční 
vycházka do Kamence na vánoční výstavu. 
Odjezd vlakem ze Svitav ve 12 hod. Odchod 
z Poličky do Kamence bude ve 12:30 hod. 
od vlakového nádraží. 

V úterý 13. 12. se ve svitavském centru 
Fabrika koná členská schůze ve 14:30 hod. 
Občerstvení zajištěno. Všichni členové jsou 
srdečně zváni. 

Přejeme všem krásný adventní čas, klid-
né a radostné prožití vánočních svátků a do 
nového roku hlavně moc zdraví a spokoje-
nosti. 

Zároveň bych Vám chtěl s  blížícím se 
koncem tohoto roku poděkovat za vaši 
účast na námi pořádaných akcích a bude-
me se těšit na příští rok. 

Jménem výboru Pavel Brokl, předseda

Kardiaci

středa 30. listopadu – Veselý Kopec 
Pěší vycházka spojená s návštěvou vánoční výsta-

vy. Odjezd linkovým autobusem v 8:10 do Hlinska. 
Pěšky asi 6 km. Návrat též linkovým autobusem 
z Trhové Kamenice. Vede Jiří Andrle. 

sobota 3. prosince – Zimní Svojanov – 48. ročník 
turistické vycházky na Svojanov 

Sraz v  8:30 před gymnáziem v  Poličce. Trasa 
vede přes Baldu do Hamrů. Odtud po silnici na hrad 
Svojanov. Z  hradu kolem kapličky u  Hartmanic do 
Bystrého. Trasa asi 23 km. Možnost zkrácení trasy 
autobusem z Poličky s odjezdem z aut. nádr. v 10:35, 
most 10:37 do Hamrů, rozc. Vede Zdena Mihulková.

úterý 27. prosince – Vánoční Prosíčka 
Sraz v 8:30 u gymnázia v Poličce. Trasa z Poličky 

přes Jelínek, Korouhev, Sedliště a Bombaj na Prosíč-
ku. Odtud dál do Jimramova nebo Borovnice. Délka 
trasy je 18 km (možno zkrátit).  Návrat linkovými 
autobusy. Zve Jiří Vrbický. 

pátek 30. prosince – Loučení s rokem – 47. ročník 
Pojedeme objednaným autobusem v 8:35 z nádra-

ží do Dalečína. Trasa: Dalečín, Velké Janovice, Lísek, 
Míchov, Pavlovice, Jimramov – asi 15 km. Návrat lin-
kovým autobusem do Poličky. Připravil Vladimír Uhlíř. 

Bližší údaje o našich akcích najdete v informační 
skříňce KČT na budově hostince „U Mrštíků“ v Ty-
ršově ulici nebo na internetu: www.policka.cz/kct 
(internetové stránky v současné době fungují ome-
zeně). 

Na naše akce zveme i nečleny KČT.

Turisté
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13. listopadu by to byly 
dva roky, kdy nám na-
vždy odešel náš milovaný 
manžel, tatínek, dědeček 
a bratr František Boštík.
15.  12. by se dožil 
80 let. S bolestí v srdci stá-
le vzpomíná celá rodina. 

Dne 3. prosince to 
bude 5 let, co tragicky 
zahynul náš milovaný 
syn, Jindřich Brázda, ve 
věku 21 let. Vzpomíná 
celá zarmoucená rodina. 

Čas plyne a  nevrací, 
co vzal, vzpomínky však 
zůstávají dál. Dne 15.12. 
Uplyne již 15 let od chvíle, 
kdy se s námi navždy roz-
loučil manžel, tatínek a dě-
deček pan Josef Buchta. 
Stále vzpomínají manželka, 
Martin, Lucka 

10. prosince vzpome-
neme 20. výročí úmrtí 
naší drahé maminky,  
babičky a  prababičky 
paní Anny Dřínovské 
ze Širokého dolu. Všem 
přátelům a známým dě-
kujeme za tichou vzpo-
mínku. Dcera Anna a syn 
Zdeněk s rodinami.  

Máří, maminko, babičko, 
Marie Fajmonová, 31.12. 
uplyne rok, co jsi nás 
náhle opustila. V našich 
srdcích jsi pořád s námi. 
Stále vzpomínáme…

Smutným je 22. pro-
sinec, kdy před 10 lety 
odešla naše milovaná 
manželka, maminka a  ba-
bička Jiřina Groulíková. Za 
tichou vzpomínku děkuje 
rodina.

Děkuji panu primáři MUDr Provazníkovi 
a  jeho spolupracovníkům - lékařům,  ses-
třičkám, ošetřovatelům a  dalšímu perso-
nálu na oddělení B2 Poličské nemocnice 
za skvělou, profesionální i lidskou laskavou 
péči nejen o moji maminku. Krásný advent-
ní čas  mnoho pracovních i osobních úspě-
chů přeje Květa Brixiová.

Poděkování

Děkujeme domácímu hospicu paliativní 
péče sv. Michaela Polička. Lékařce MUDr. 
Magdaléně Vlachové a  ošetřovatelskému 
personálu, Janu Hladíkovi a  Ludmile Krej-
čí. Za péči, útěchu a profesionální přístup 
k nám k i mamince v těžkých chvílích. Byli 
nám oporou v  posledních dnech jejího ži-
vota. 

Jejich projevu lidskosti si velmi vážíme. 
Dcera Věra Chouk s rodinou 

Poděkování

Děkujeme srdečně lékařům a sestrám na 
LDN v Poličce za vzornou péči o našeho bra-
tra Jana Žitku z Dolního Újezdu a za krásný 
lidský přístup. Děkujeme celému kolektivu, 
který se o něj staral, za nelehkou práci, za 
pořádek a čistotu, v jaké se nacházel. LDN 
Polička je tímto vyhlášena, proto jsme byli 
rádi, že tu byl umístěn. Děkujeme z celého 
srdce a přejeme všem hodně zdraví a síly! 

S úctou rodina

Poděkování

Blahopřání 
Dne 1. 12. oslaví své 

85. narozeniny naše 
milá maminka a  teta 
paní Marie Pitoňáková. 
Přejeme pevné zdraví, 
štěstí a  duševní poho-
du. Dcera Jana a Milena 
s rodinou.

Dne 22. 12. uply-
ne rok od úmrtí naší 
milované maminky, 
babičky a  prababičky, 
p. Marie Havranové. 
Stále nás to velmi bolí 
a  s  láskou vzpomíná-
me. Dcery Ivana a Mi-
roslava s rodinami.

Dne 3. 12. by se 
dožil 73. narozenin 
pan Karel Jahl. Ne-
moc však jeho ži-
vot ukončila již před 
16 lety. Kdo jste ho 
znali, vzpomeňte 
s  námi. Stále vzpomí-
ná rodina Bednářova 
a Kocandova.

Dne 8. 12. uplyne 
13 let ode dne, kdy 
nás náhle opustil pan 
Jaroslav Malinský 
z  Pomezí. Stále vzpo-
míná celá rodina. 

Dne 15. prosince to 
bude již 27 let co nás 
navždy opustil pan 
Rudolf Řebíček . Čas 
běží, ale vzpomínky 
zůstávají… Děkujeme 
všem, kteří vzpome-
nou společně s  námi. 
S  láskou vzpomíná 
dcera s  rodinou.

Dne 24. ledna to 
bude již 10 let co nás 
navždy opustila paní 
Jiřina Řebíčková. Čas 
běží, ale vzpomínky 
zůstávají… Děkujeme 
všem, kteří vzpomenou 
společně s námi. S lás-
kou vzpomíná dcera 
s rodinou.

Ti, které milujeme, ne-
odcházejí, jdou vedle nás 
každý den. Neviditelný, 
neslyšený, ale vždy  blíz-
ko. Stále milován, stále 
chybí a velmi drahý. Dne 
16. 12. uplynul jeden 
smutný rok od úmrtí 
drahého přítele, tatínka, 

dědečka a  pradědečka pana Milana Škripa 
z Poličky. S  láskou vzpomíná přítelkyně Jana 
a děti s rodinami. 
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Výsledky A – týmu 
12. 10. – HC KOHOUTI Č. TŘEBOVÁ – HC SPAR-

TAK POLIČKA 5:3 (3:2,1:1,1:0) 
Branky: Krajíček 2,Tobiáš 
Na led lídra tabulky odjíždělo naše mužstvo s  re-

spektem, ale i  s odhodláním uhrát co nejlepší výsle-
dek. Zkušený soupeř se ve 4. minutě ujal vedení, ale 
za 14 vteřin Tobiáš vyrovnal a k překvapení domácích 
hráčů poslal Krajíček v 10. minutě Spartak do vedení. 
Třebová však stihla do konce první třetiny skóre otočit 
na 3:2. V polovině utkání svou druhou trefou Krajíček 
vyrovnal, jenže za 1,5 minuty domácí opět vedli 4:3. 
V  závěrečné části 6 minut před koncem pak domácí 
pečetili pátou trefou svoje vítězství. Nutno podotk-
nout, že Spartak nebyl horším týmem. V  zápase se 
podařil našim hráčům 3 x sólový únik, ale bez úspě-
chu a v některých fázích utkání si vytvořil velký tlak. 
Všichni hráči si zaslouží pochvalu za bojovný výkon. 
V brance Spartaku se poprvé objevil extraligový juni-
orský brankář Borovička, který svým výkonem spolu-
hráče podpořil. 

16. 10. – HC SPARTAK POLIČKA – HC SPARTAK 
CHOCEŇ 1:6 (1:3,0:0,0:3) 

Branka: Krajíček 
Bez osmi hráčů základní sestavy se nepodařilo na-

vázat na sice prohrané, ale jinak velmi dobré utkání 
v České Třebové. V samém úvodu utkání to ještě vypa-
dalo na solidní výkon ze strany Spartaku, ale postupně 
začal uvadat. V  16. minutě už prohrával 0:3, ale po 
necelé minutě Krajíček snížil na 1:3. Druhá dvacetimi-
nutovka byla bezbranková a v závěrečné části se trefo-
val už jen soupeř, který ještě ve 2. třetině neproměnil 
trestné střílení. 

23. 10. – HC SPARTAK POLIČKA – HC LITOMYŠL 
1:4 (1:2,0:2,0:0) 

Branka: ZobačV prvním měření sil Spartak podlehl 
v  Litomyšli 0:8. V  odvetě odolával dobře bruslícímu 
soupeři statečněji podpořen výborně chytajícím Boro-
vičkou. Litomyšl šla do vedení ve 4. minutě a za další 
3 to už bylo 0:2. Zobač v 10. minutě snížil, ale to bylo 
pro tento zápas střelecky ze strany Spartaku vše. Zku-
šenější soupeř svoje skóre navýšil ve druhé části ještě 
o  2 branky. V  závěrečné dvacetiminutovce již žádná 
branka nepadla. Před začátkem tohoto utkání byla mi-
nutou ticha uctěna památka dlouholetého hráče Spar-
taku Polička Jiřího Havlíka, který zemřel 13. 10. 2022. 

26. 10. – HC CHRUDIM  – HC SPARTAK POLIČKA 
5:1 (0:1,1:0,4:0) 

HC SPARTAK
Branka: Tobiáš 
Spartak začal dobře a po první třetině vyhrával 0:1. 

Na začátku 2. třetiny hned po minutě soupeř vyrovnal. 
Nerozhodné skóre vydrželo celou druhou část. Hned 
v úvodu závěrečného dějství šla Chrudim po 47. vte-
řinách do vedení a  za další 4 minuty to bylo již 3:1. 
Spartak již nedokázal reagovat a  soupeř své skóre 
ještě navýšil, když zbytečná 5. branka padla 7 vteřin 
před koncem. 

28. 10. – TJ LANŠKROUN – HC SPARTAK POLIČ-
KA 7:2 (0:0,4:1,3:1) 

Branky: Krajíček, Elis 
Po bezbrankové první třetině v dohrávaném utkání 

se na začátku druhé Spartak ujal vedení. Jenže přišel 
nepochopitelný výpadek a rázem to bylo 3:1. Pak už na 
hráče ,,padla deka“ a nešlo vůbec nic. Soupeř zaslou-
ženě zvítězil vysoko 7:2. 

30. 10. – HC SPARTAK POLIČKA – HC SLOVAN M. 
TŘEBOVÁ 1:5 (0:1,1:2,0:2) 

Branka:Čermák 
V prvním měření sil dostal Spartak na ledě Třebo-

vé desítku. Tentokrát to tak vysoká prohra nebyla. Za 
stavu 0:2 se podařilo snížit, ale 4 vteřiny před první si-
rénou Slovan odskočil opět o dvě branky 1:3. V dalším 
průběhu utkání si svůj náskok ohlídal a jistě přidal dvě 
trefy do černého. Bohužel na straně Spartaku došlo 
ke zranění – Pazourek (rameno) a Malenovský (loket). 

2. 11. – HC Spartak Polička– TJ Lanškroun 0:7 
(0:2,0:3,0:2) 

Doposud jedno z nejhůře odehraných utkání, které 
Spartak na svém ledě předvedl. K samotné hře a hlav-
ně výsledku netřeba nic dodávat.

6. 11. – HC HLINSKO – HC SPARTAK POLIČKA 4:2 
(1:0,2:1,1:1) 

Branky: Zobač, Máša 
V  nekompletní sestavě jen s  12 hráči a  juniorem 

Ehrenbergerem v brance odjížděl Spartak k mistrov-
skému utkání do Hlinska. Po první třetině prohrával 
1:0, ale Zobač ve druhé části vyrovnal. Soupeř však 
stihl do sirény odskočit o dvě branky na 3:1. V závěreč-
né části již za stavu 4:1 Máša snížil na konečných 4:2. 

Výsledky ,,B“ mužstva:
HC Skuteč – HC Spartak Polička 5:11 
HC Spartak Polička – HC Litomyšl ,,B“    4:5 SN 
Aloha Lanškroun – HC Spartak Polička 6:12 
HC Spartak Polička – HC Moravská Třebová 0:2

Výbor oddílu HC SPARTAK POLIČKA

V životě se nám střídají chvíle i delší období tem-
nější s těmi prosvětlenými. Na zlepšení nálady existuje 
více možností. Jedním z  nejlepších řešení je aktivní 
sport. Ať už se jedná o míčové hry, cyklistiku uprostřed 
krásných přírodních scenérií, běh tichým lesem, lyžo-
vání v poetické zasněžené krajině či veslování a pádlo-
vání ve vhodných vodách. 

Endorfi ny si můžete skvěle uvolnit i  v posilovně. 
Stačí k tomu běžný trénink. Když ovšem čas od času 
usilujete o nadprůměrný výkon a ten se vám podaří 

LADISLAVOVA ZDAŘILÁ
KOMPENZACE

realizovat, stává se pak tou pomyslnou vstupní bra-
nou k návratu dobré nálady. A co víc, nejen k návratu, 
ale i k lepšímu naladění, než jste měli před temnějším 
obdobím. Dá se říct, ano, to je ta pravá kompenzace 
a  to i  s přidanou hodnotou navíc. Když vám vyjde, 
odmění vás tou správnou až slastnou, těžko popsa-
telnou euforií. Takovou, jakou zažil nedávno Ladislav 
Rozkošný. Více v příspěvku – Krásná práce Ladislava 
Rozkošného, na FB: Fitko VESLO Polička. 

Jiří Štěpánek , kondiční trenér

1. čtvrtek 6.00-7.30, 12.30-20.00
2. pátek 12.00-20.00
3. sobota 14.00-20.00
4. neděle 13.00-19.00
5. pondělí 8.00-10.00, 13.00-16.00, 
 18.00-20.00
6. úterý 6.00-7.30, 12.00-16.00, 
 18.00-20.00
7. středa 8.00-10.00, 11.30-16.00,
 18.45-20.00 kondiční plavání
8. čtvrtek 6.00-7.30, 12.30-20.00
9. pátek 12.00-20.00
10. sobota 14.00-20.00
11. neděle 13.00-19.00
12. pondělí 8.00-10.00, 13.00-16.00, 
 18.00-20.00
13. úterý 6.00-7.30, 18.00-20.00
14. středa 8.00-10.00, 11.30-16.00,
 18.45-20.00 kondiční plavání
15. čtvrtek 6.00-7.30, 12.30-20.00
16. pátek 12.00-20.00
17. sobota 14.00-20.00 
18. neděle 13.00-19.00
19. pondělí 8.00-10.00, 13.00-20.00
20. úterý 6.00-7.30, 14.00-20.00
21. středa 8.00-10.00, 11.00-20.00
22. čtvrtek 6.00-7.30, 12.30-20.00
23. pátek 12.00-20.00
24. sobota ZAVŘENO 
25. neděle 13.00-19.00
26. pondělí 14.00-20.00
27. úterý 8.00-20.00 
28. středa 8.00-20.00
29. čtvrtek 8.00-20.00 
30. pátek 12.00-20.00
31. sobota 10.00-16.00 – SILVESTR 
1.1.2023  ZAVŘENO 
2.1.2023 8.00-20.00

Vyhrazujeme si právo na změnu provoz-
ní doby. Prosím, sledujte www.tespolicka.
cz a www.policka.org. a facebook: Plavecký 
bazén Polička. Tobogán a  vířivku zavíráme 
10 min před koncem provozní doby. V době 
kondičního plavání bude tobogán uzavřen. 

SAUNA 
V  sobotu 31. 12. 2022 bude sauna za-

vřená. 
muži – středa a pátek 16.00-20.00
ženy – čtvrtek 16.00-20.00
ženy – sobota 14.00-17.55
společná – sobota 18.00-20.00

ZIMNÍ STADION 
Od 24. 12. 2022 do 1. 1.2023 každý den 

veřejné bruslení od 14.00 do 15.30 hod.
Sledujte rozpis na stránkách www.tespo-

licka.cz a na vývěsní tabuli u vstupu do zim-
ního sta-dionu. Pronájem plochy je možno 
rezervovat u správce ZS. 

Kontakt: Miloš Grubhoff er 461 725 427, 
605 246 743, zimnistadion@tespolicka.cz. 

BAZÉN
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Přehazovaná 
V  neděli 13. 11. proběhlo 1. kolo krajského přeboru 

v  přehazované dívek. Naše děvčata Justýnka, Péťa, Julča 
a Zuzka statečně vybojovala krásné 3. místo. Do dalších kol 
přejeme co nejvíce přesných míčů a radosti ze hry. 

Mladší žáci 
Naši kluci hrají turnaj ve volejbalu trojic, kde se účastní 

celkem 14 družstev. Dvě z nich jsou z Poličky. Podle umís-
tění v  kvalifi kaci jsou roztříděni do 3 skupin od A  do C, 
kde v A hrají ti nejlepší. Naše Áčko ( Jan Štarman, Kryštof 
Novák, Martin Matouš a Václav Flídr) hraje ve skupině A. 
V prvním turnaji se umístili třetí, kdy po velmi těžkém dru-
hém setu přehráli družstvo Chocně a  tím se ve skupině 
udrželi. Ve skupině B pak hraje druhá parta kluků (Láďa 
Novák, Jan Romportl, Václav Romportl a Kája Leinweber), 
převážně volejbalových nováčků, kteří velmi pěkně překva-
pili a ve skupině B se po prvním turnaji pro další kolo také 
udrželi. 

Mladší žákyně 
Druhým kolem pokračovala soutěž mladších žákyň. 

Děvčata zajížděla do Lanškrouna, právě domácí družstvo 
bylo největším soupeřem. Děvčata dokázala třikrát zvítě-
zit, porazila D. Újezd, Č. Třebovou a v tiebreaku Lanškroun. 
V dalším kole se představí v A skupině, která se hraje ve 
Svitavách (Svitavy, Letohrad, Lanškroun, Polička). Zatím 
jsme o bodík na čtvrtém místě. 

Kadetky 
Tady jsme se konečně dočkaly. Dokázaly jsme v utkání 

se Svitavami uhrát výhru 3:1, ve druhém zápase jsme padly 
až v tiebreaku. V tabulce máme 5 bodů. 

Volejbal

9. 10. – HC Aloha Lanškroun – IHC Stavob-
lock Rebels Polička 2:9 

ALOHA BAVÍ 
K prvnímu mistrovskému utkání jsme vyrazili 

do Lanškrouna opět v okleštěné sestavě pouze 
s 12 hráči do pole. 

Po velmi vlažném vstupu do utkání jsme po 
první třetině a našich několika neproměněných 
šancí ztráceli manko jedné branky. Od druhé 
třetiny jsme zařadili druhý stupeň a do konce 
utkání nedali domácímu soupeři již žádnou šan-
ci. 

Branky Rebels: Havlíček 3, Vašátko 2, Cik 2, 
Dvořák, Švejda 

21. 10. – HC Moravská Třebová B – IHC Sta-
voblock Rebels Polička 1:5 

CENNÉ VÍTĚZSTVÍ 
Po vyrovnané první třetině, kdy nás výrazně 

podržel golman, jsme začali proměňovat šance 
a po třetím gólu jsme již domácí k ničemu ne-
pustili. 

Branky Rebels: Švejda 2 , Kubát 2, Husák 
5. 11. – HC Choceň B – IHC Stavoblock Re-

bels Polička 4:8 
VÍTĚZSTVÍ Z CHOCNĚ 
Na utkání jsme odjížděli pouze s 11 hráči 

a jak už to v letošní sezoně bývá naším pra-
vidlem, znovu jsme nezvládli začátek utkání 
a  po 10 minutách jsme prohrávali 3:0. Po-
dařilo se nám však semknout se a do konce 
první třetiny snížit na 3:2. Od druhé třetiny 

IHC STAVOBLOCK REBELS 
jsme přeřadili na druhý stupeň a  začali po-
stupně navyšovat skóre až na konečných 8:4 
v náš prospěch. Děkujeme soupeři za kvalitní 
utkání. 

Branky Rebels: Cik 3, Vašátko L. 2, Boháček, 
Soukal, Češka 

12. 11. – IHC Stavoblock Rebels Polička – 
HC Litomyšl B 3:10 

TĚŽKÉ DOMÁCÍ K. O. 
Poprvé v  letošní sezóně na domácím ledě, 

poprvé v  kompletní sestavě a  tvrdý direct od 
výborně hrajícího soupeře. 

V  souboji dvou dosud neporažených cel-
ků hosté jednoznačně dominovali v  bruslení 

Tento článek je namířen k rodičům, kteří chtějí své děti vést 
k  aktivnímu, zdravému životu a  také k  rodičům s  ambicemi 
vychovat ze svých potomků úspěšné sportovce. Ano, nemalou 
část takového úkolu zvládnete se svými dětmi sami v rámci 
Vaší rodiny a přátel. Jste-li sami aktivní jedinci a obklopujete 
se podobně smýšlejícími lidmi, je to ten nejlepší základ. 

Přiznejme si, že na vyšší sportovní cíle to stačit nemusí 
a může se také stát, že se vydáte do slepé uličky, ze které 
nebude cesty zpět. Pojďme být rovnou konkrétní a říct si, že 
špatně nastavený proces vedení malého sporťáka může již od 
útlého věku vést k nechuti, depresím z nenaplněných očeká-
vání, demotivaci, neochotě spolupracovat, nebo také ke zdra-
votním a dalším problémům. Zkrátka může to nabrat nechtěný 
a zcela opačný směr. A co hůř, ty dopady mohou roky tajně 
doutnat a naplno zahořet až po letech. Minimálně pak v pu-
bertě, kdy je všechno už tak o dost složitější. 

Sportreg je program pro výchovu celoživotně aktivních, cí-
levědomých lidí. Je založený na fi lozofi i jeho zakladatele Karla 
Srnského, který je dlouhodobě aktivním sportovcem, osobním 
trenérem cyklistiky a běžeckého lyžování, poradcem pro zdra-
vý životní styl, poradcem pro výběr a dodavatelem vhodného 
sportovního vybavení. Především je ale otcem svých tří dcer, 
které od malička vede a vychovává v  tomto duchu. Nejstar-
ší dcera Patricie Srnská (18) aktuálně trénuje pod Armádním 
sportovním centrem Dukla (cyklistika). 

Jednou z  hlavních myšlenek programu Sportreg je vede-
ní dětí k aktivnímu životu od útlého věku. U dětí se důrazně 
snažíme vyvarovat kterékoliv formě drilu a drsného tréninku. 
Naprosto zásadní je všestranný a postupný rozvoj potřebných 
schopností a  dovedností. V  programu Sportreg se to děje 
formou her a  zábavy v  aktivní skupině. Objem a  intenzita 

Sportreg není slepá ulička
tréninku jsou postupně a  individuálně navyšovány dle věku 
a vyspělosti daného jedince. To vše s důrazem na zmíněnou 
všestrannost a citlivé směřování ke vhodné sportovní speciali-
zaci. Není totiž pravda, že úspěšný cyklista musí být cyklistou 
od malička. Předčasná a  chybná specializace může naopak 
vést ke všem výše zmíněným nežádoucím dopadům. 

Karel Srnský usiluje o potřebné návaznosti mladých cyklis-
tů. Působí také jako trenér cyklistiky na Gymnáziu a SOŠ v No-
vém Městě na Moravě. Vytváří nejlepší možné podmínky pro 
bezpečné sociální skupiny aktivních lidí, které kladou důraz na 
efektivní souběh intelektuálního rozvoje a sportovní přípravy. 
Sportovně zaměřené třídy jsou ideální pro vzájemnou motivaci 
a zdravou soupeřivost při studiu i tréninku. 

Sportreg není slepá ulička – Sportreg je promyšlený 
koncept, který vede k  radostné celoživotní aktivitě všech 
zúčastněných. Pro talentované, ambiciózní a  disciplinované 
sportovce je Sportreg spolehlivá cesta do profesionálních 
cyklistických týmů a pro opravdu houževnaté jedince možná 
cesta i  za olympijskými sny. Zároveň jsme ale pořád  „jen“ 
lidé. Naše pečlivě sestavené metodiky za sebou nezanechá-
vají zhrzené a vyhaslé hvězdičky. Pokud se však stane, že ta 
vytoužená „velká“ medaile nedopadne, v takovém případě si 
Vaše děti odnesou z programu Sportreg množství jiných, ne-
skutečně cenných „medailí“ v podobě zdravých návyků, životní 
disciplíny a dobrých kamarádů. To je totiž také velmi důležité, 
neboť jedno Karlovo motto říká: „Nikdy nic nehroť a dívej se 
za to, co vidíš!“ 

Pokud jste právě Vy tím čtenářem, kterého náš článek za-
ujal, navštivte sportreg.cz pro více informací a případně kon-
taktujte Karla Srnského pro osobní konzultaci. 

Karel Srnský 

a  v  proměňování šancí a  i  přes naši optickou 
převahu skončilo utkání s  jednoznačným skóre 
pro Litomyšl. Nezbývá než pogratulovat. 

Branky Rebels: Vašátko L., Havlíček, Švejda. 
Diváci: 103 

Utkání na domácím ledě do konce roku 2022: 
3. 12., so –  16:15 – IHC Stavoblock Rebels 

Polička – Aloha Lanškroun 
17. 12., so – 16:15 – IHC Stavoblock Rebels 

Polička – HC M.Třebová B 
Kompletní rozpis utkání všech budeme zve-

řejňovat na: 
www.rebelspolicka.cz a na facebooku rebel-

spolicka. 
Zde najdete i všechny naše sponzory. 
VŠEM MOC DĚKUJEME. 

nordictelecom.cz / 800 80 70 60

Zelený
internet
Bez sekání. Bez starostí. 
Na zelenou.

Cena od

245Kč



NE
SE

ĎT
E 

DO
M

A
28

KA
M

 D
N

ES

Jitřenka – měsíčník, periodický tisk územního samosprávního celku, dodáván zdarma do poštovních schránek občanů a fi rem Poličky a integrovaných obcí každého 1. dne v měsíci. 
Vydává: město Polička, Palackého nám. 160. Místo vydání: Polička. Šéfredaktor Markéta Kutilová. Korespondenční adresa: MěÚ Polička, Palackého nám. 160, tel. 773 606 718, email: 
jitrenkapolicka@gmail.com. Redakční rada: Ing. A. Klein, Ing. L. Vrabec, Ing. N. Šauerová. Registrováno MK ČR pod č. E 14219. Možnosti kontaktu: tisková mluvčí města Poličky, 
podatelna MěÚ, email: podatelna@policka.org. Příspěvky a inzerci do Jitřenky přijímá šéfredaktor ( jitrenkapolicka@gmail.com), písemně informační centrum ve lhůtě do uzávěrky 
příslušného vydání. Podepsané příspěvky nemusí vyjadřovat názor redakce. Graf. zpracování a tisk: TG TISK s.r.o. Lanškroun.

KAM DNES?

Uzávěrka příštího čísla Jitřenky je 12. prosince 2022.

23. 10. 16:00–31. 12. 16:00 RYBNÍK ... místo, kde to žije! Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
20. 11. 16:00–08. 01. 16:00 VÝSTAVA BETLÉMŮ: Slyšte, slyšte, pastuškové! Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
01. 12. 14:00 Adventní grilování DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
02. 12. 14:00 S vůní jehličí DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
02. 12. 19:00 Revoluce fest 2022 Divadelní spolek Tyl Divadelní klub
03. 12. 19:00 Hudba pomáhá UP z.s., Vysokomýtská kulturní o.p.s., 
  Klubcentrum v Ústí nad Orlicí Tylův dům
03. 12. 19:00–20:00 CZUKR aneb čeština pro dospěláky z Ukrajiny Římskokatolická farnost děkanství Polička Fara - ŘKF děkanství Polička
03. 12. 20:30 ZMĚNA TERMÍNU MŇÁGA A ŽĎORP + Bedrock Divadelní spolek Tyl Divadelní klub
04. 12. 13:00–15:00 TVOŘIVÁ DÍLNA: VRKOČE NA SVÁTEK SV. BARBORY Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
05. 12. 17:00–19:00 MIKULÁŠ A PEKELNÉ DOVÁDĚNÍ SVČ Mozaika Polička Palackého náměstí
05. 12. 19:00 Il Boemo Tylův dům Tylův dům
06. 12. 16:00 Čert a Káča Tylův dům Tylův dům
06. 12. 18:00 Severský klubový podzim Divadelní spolek Tyl Divadelní klub
07. 12. 14:00 Mikulášská zábava DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
07. 12. 19:00 Hranice lásky Tylův dům Tylův dům
08. 12. 10:00 Provoněné Vánoce DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
08. 12. 17:00 BM & My ZUŠ Bohuslava Martinů Polička Tylův dům
08. 12. 17:30 Zvonění zvonu Medián Římskokatolická farnost děkanství Polička Kostel sv. Jakuba Většího
08. 12. 18:00 SNOW FILM FEST Divadelní spolek Tyl Divadelní klub
08. 12. 18:00 „Kdo nepadá, jezdí pod své možnosti" aneb od starých
 lyží po opasky vyšívané pavím brkem Městské muzeum a galerie Centrum Bohuslava Martinů
10. 12. 9:00–20:00 CZUKR aneb čeština pro dospěláky z Ukrajiny Římskokatolická farnost děkanství Polička Fara - ŘKF děkanství Polička
10. 12. 20:30 KRUCIPÜSK 30 + 2 roky v pekle tour Divadelní spolek Tyl Divadelní klub
11. 12. 16:00 Princezna zakletá v čase 2 Tylův dům Tylův dům
11.12. 15 00–18 00 Adventní jarmark maličkostí,  Společenství rodičů za lesní školku Římskokatolická fara, nám. B. Martinů 1 
11. 12. 17:00–19:30 Vánoční zpívání Spolek Satori48 Studio Satori, Eimova 48, Polička
12. 12. 16:00 Vánoční pečení perníčků na charitě UBABY UBABY
12. 12. 19:00 Vánoční příběh Tylův dům Tylův dům
14. 12. 14:00 Vánoční kavárnička DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
14. 12. 17:00 Vánoční koncert Tylův dům Tylův dům
15. 12. 14:00 Narozeninové zpívání DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
15. 12. 17:00 Vánoční představení Divadelní školy Divadelní spolek Tyl Divadelní klub
15. 12. 19:00 Vánoční úsměvy Zdeňka Trošky Tylův dům Tylův dům
17. 12. 14:00 Adventní koncert DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
17. 12. 19:00–20:00 CZUKR aneb čeština pro dospěláky z Ukrajiny Římskokatolická farnost děkanství Polička Fara - ŘKF děkanství Polička
17. 12. 20:00 Jazzové setkání - Brunner - Foukalová - Aleš  
 „Svou chvíli" Divadelní spolek Tyl Divadelní klub
18. 12. 16:00 AVATAR: Th e Way of Water 3D Tylův dům Tylův dům
19. 12. 14:00 Vánoční ladění DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
20. 12. 18:00 Louskáček - Vánoční představení tanečního 
 oboru ZUŠ BM Polička ZUŠ Bohuslava Martinů Polička Tylův dům
21. 12. 18:00 Vánoční koncertík ZUŠ Bohuslava Martinů Polička ZUŠ Bohuslava Martinů
21. 12. 19:00 Dámská šatna Tylův dům Tylův dům
22. 12. 18:00 Modlitba za Ukrajinu ŘKF a Farní sbor ČCE Polička Kostel sv. Jakuba Většího
24. 12. 2022–04. 12. 2023 VÁNOČNÍ STEZKA SVČ Mozaika Polička Liboháj
26. 12. 15:30 Vánoční koncert Římskokatolická farnost děkanství Polička Kostel sv. Jakuba Většího
26. 12. 19:00 Balada o Franku Youngovi Divadelní spolek Tyl Divadelní klub
28. 12. 14:00 Silvestrovská zábava DPS Penzion Polička DPS Penzion Polička
28. 12. 16:00 Největší dar Tylův dům Tylův dům
29. 12. 21:00 FU_kru in the klub Divadelní spolek Tyl Divadelní klub
04. 01. 19:00 Black Panther: Wakanda nechť žije 3D Tylův dům Tylův dům
06. 01. 19:00 Novoroční koncert ČERNOBÍLÉ PÍSNIČKY Tylův dům Tylův dům

Zubní pohotovost
3.–4. 12. MUDr. Ševčík, Polička, 1. máje 607, 
 461 724 423, 

10.–11. 12. MUDr. Švecová, Litomyšl, 
 Šmilovského 1122, 461 613 663

17.–18. 12. MUDr. Martinec. Litomyšl, 
 J. E. Purkyně 1150, 461 615 402

23. 12. MUDr. Adamcová, Polička, 
 Hegerova 373, 461 725 987

24. 12. MUDr. Adamec, Polička, 
 Hegerova 373, 461 725 987

25. 12. MUDr. Burešová, Litomyšl, 
 Smetanovo nám. 97, 461 614 569

26. 12. MUDr. Cacek, Trstěnice 184
 461 634 157

27. 12. MUDr. Elčknerová, Polička, 

 1. Máje 606, 733 152 435

28. 12. MUDr., MBA Feltlová, Bystré,
 nám. Na Podkově 25, 606 182 715

29. 12. MUDr. Kašpar, Polička, Růžová 195
 775 724 524

30. 12. MUDr. Kašparová, Polička,
 Růžová 195, 775 724 524

31. 12. Lékař stomatolog Kononenko, 
 Litomyšl, Mariánská 1137, 461 614 614

1. 1. MUDr. Kossler, Polička, Haškova 445,
 461 724 369


